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Svätí, čiže oddelení 
"Čistá a nepoškvrnená nábožnosť pred Bohom a Otcom je: navštevovať siroty a vdovy v ich tiesni 

a zachovať sa nepoškvrneným od tohoto sveta." (Jak 1, 27) 

Na to prvé si spomíname občas. Na to druhé...  

"A preto vyjdite spomedzi nich, oddeľte sa, hovorí Pán, a nečistého sa nedotýkajte; a ja vás 

prijmem a budem vaším Otcom a vy budete mojimi synmi a dcérami, hovorí všemohúci Pán." 

(2Kor 6, 17-18) 

V Písme sú kresťania nazývaní "svätými". Nie v zmysle dokonalej nepoškvrnenosti a 

dokonalosti, o tú ešte len v sile Božej milosti usilujú.  

"Usilujte sa o pokoj so všetkými a o svätosť, bez ktorej nik neuvidí Pána." (Hebr 12, 14) 

Sú však už teraz svätí v zmysle oddelenosti od tohto sveta.  

"Nemilujte svet, ani to, čo je vo svete. Ak niekto miluje svet, nie je v ňom Otcova láska. Veď nič 

z toho, čo je vo svete, ani žiadostivosť tela, ani žiadostivosť očí, ani honosenie sa bohatstvom, nie 

je z Otca, ale zo sveta. A svet sa pominie, aj jeho žiadostivosť. Kto však plní Božiu vôľu, ostáva 

naveky." (1Jn 2, 15-17) 

"Cudzoložníci, neviete, že priateľstvo s týmto svetom je nepriateľstvom s Bohom?! Kto teda chce 

byť priateľom tohto sveta, stáva sa nepriateľom Boha. … Podriaďte sa teda Bohu; diablovi sa 

vzoprite a ujde od vás." (Jk 4, 4.7) 

"Vieme, že sme z Boha a celý svet je v moci Zlého." (1Jn 5, 19) 

Svet - myslím tým spoločnosť, ktorá bola nami ľuďmi vybudovaná na iných základoch, než je 

Boh - je naozaj v moci Zlého. Vládne v ňom súperenie, nepriateľstvo, sebectvo, chamtivosť, 

zloba, závisť, zákernosť. Ľudia otročia prchavým rozkošiam a nakoniec sami aspoň na chvíľu 

unikajú do sveta zábavy, lebo im samým svet pripadá do veľkej miery neznesiteľný a potrebujú 

sa z neho "odreagovať".  

Ak sa nám ale napriek tomu tento svet páči, potom ako by sa nám mohol páčiť Boh a Nebo, ktoré 

sú jeho presným opakom?  

A ak sa nám páči Boh a Nebo a život v Kráľovstve, ako by sa nám mohol páčiť svet? A ak sa 

nám nepáči, ak k nemu cítime odpor, ako by sme v ňom ešte mohli žiť?  



To, že sme svet prekukli a opustili, je podľa logiky aj podľa Písma základný znak kresťana. 

Kresťan je človek, ktorému sa svet s jeho špinou a povrchnosťou sprotivil. Kresťan je človek, 

ktorý objavil niečo omnoho lepšie: Krista a Jeho Kráľovstvo. A tak opustil svet a vydal sa za tým 

lepším. 

"Dal som im tvoje slovo a svet ich znenávidel, lebo nie sú zo sveta, ako ani ja nie som zo sveta." 

(Jn 17, 14) 

Niektorí mali to šťastie, že mohli odísť takmer úplne, naši bratia a sestry mnísi a rehoľníci. Iní 

musíme telom ostať vo svete, tak ako bol nakoniec aj Ježiš a apoštoli, ale už nie srdcom. 

Navštevujeme ešte svet, napríklad aj kvôli zamestnaniu, ale už v ňom nežijeme. Iní sa naháňajú 

za peniazmi, my nie. Iní hľadajú zábavu, my nie. Oni večer sadajú k televízoru alebo sa brodia 

bahnom internetu, my nie. Toto je už za nami. Sme telom vo svete, ale srdcom vo svete už dávno 

nie sme.  

Miesto toho hľadáme onen lepší podiel.  

"Ako išli ďalej, vošiel do ktorejsi dediny, kde ho prijala do domu istá žena, menom Marta. Tá 

mala sestru menom Máriu, ktorá si sadla Pánovi k nohám a počúvala jeho slovo. … Mária si 

vybrala lepší podiel, ktorý sa jej neodníme." (Lk 10, 38-39.42) 

Namiesto majetku hľadáme Božiu milosť. Namiesto zábavy sa chvejeme vnútornou rozkošou z 

toho, keď náš napĺňa a preniká Svätý Duch. Namiesto toho, aby sme ako zombíci čumeli kamsi 

do blikajúcej obrazovky, stretáme sa tvárou v tvár v spoločenstve, aby sme sa učili byť jedno 

Telo v Kristovi a zažívali, že medzi nami je naozaj Boh. Namiesto zábavných parkov a atrakcií 

prichádzame na liturgiu aby sme tam a v nej vychádzali do samého Kráľovstva a už z neho 

neodišli. Nie preto, že musíme, ale preto, že chceme. Nie ako obetu, v ktorej sa niečoho zriekame, 

ale ako dar, ktorý s nesmiernou vďačnosťou a chvením od Boha prijímame. Nie je to žiadna 

strata. Je to obrovský zisk!  

"A nábožnosť so spokojnosťou je naozaj veľkým ziskom." (1 Tim 6,6) 

"Neviete, že vaše telo je chrámom Ducha Svätého, ktorý je vo vás, ktorého máte od Boha, a že 

nepatríte sebe? Draho ste boli kúpení. Oslavujte teda Boha vo svojom tele." (1Kor 6, 19-20) 

Keby sme boli stále vo svete, možno by sme na to "nemali čas". A nemali by sme ho preto, lebo 

ak ostávame vo svete aj srdcom, potom v nás nie je Božia láska, nepoznáme ešte Boha ani Boží 

dar. Preto nás Boh a Božie veci nelákajú. Ale ak sme Boha spoznali a zažili a vyvolili si Jeho a 

Jeho Kráľovstvo, potom je to presne naopak. Nemáme čas na svet, pretože naše srdcia už patria 

Bohu a Jeho Kráľovstvu. Presťahovali sme sa. Opustili sme svet. Už doň nepatríme. Zdráhavo a 

z nutnosti ho ešte navštevujeme, ale nežijeme v ňom. Inde sme už doma.  

Byť kresťanom tak nevyhnutne znamená byť svätým. Čiže oddeleným od sveta a patriacim Bohu. 

Tieto dve "veci" sú si navzájom tak protikladné, že tam nie je možný žiaden kompromis.  



"Nik nemôže slúžiť dvom pánom; pretože buď jedného bude nenávidieť a druhého milovať, alebo 

jedného sa bude pridŕžať a druhým bude opovrhovať. Nemôžete slúžiť aj Bohu, aj mamone." (Mt 

6, 24) 

Je to podmienka. Ale je to aj potvrdenie a ovocie, znak a dôsledok toho, že sme už naozaj Bohu 

uverili, obrátili sa a naozaj s Ním žijeme - a tak sme to sveta už naozaj vyrástli.  

Ak máme pocit, že náš život s Bohom nejako nefunguje, dajme si najprv otázku: A už som opustil 

svet? Vyšiel som z neho? Nasledujem už Krista?  

"Oni hneď zanechali siete a išli za ním." (Mk 1, 18) 

Alebo ostávame ďalej na mieste, ďalej sa držíme sietí sveta - a divíme sa, prečo sa Kristus, ktorý 

ide ďalej a kýva na nás, aby sme išli s Ním, od nás stále viac vzďaľuje?  

Opustiť svet je nutná podmienka kresťanstva. Je to zároveň veľmi konkrétne rozhodnutie. Znova 

si pripomeňme kláštory a mníchov. V našom prípade bude forma tohto zasvätenia odlišná, ale 

miera rovnaká. Sme povolaní byť rovnako ako oni "svätými Pána", byť rovnako ako oni oddelení 

od sveta. Len miesto kláštora vo svojich domoch, miesto života kontemplácie a modlitby viac 

činne, miesto za múrmi kláštora viac uprostred sveta, miesto rehoľnej komunity v malom 

spoločenstve vo farnosti. Forma bude isto odlišná. Ale podstata oddelenia od sveta i jeho hĺbka 

rovnaká. K rovnakej svätosti, oddelenosti od sveta sme povolaní, veď je to stále jedna a tá istá 

cesta do jedného a toho istého Kráľovstva i služba a život v jednom a tom istom Bohu rovnaká 

pre všetkých. Nie sú dve cesty, jedna pre laikov a jedna pre klerikov a rehoľníkov. Len jedna. 

Forma sa líši, ale miera zasvätenia i opustenia sveta ostáva. Navonok sa isteže budeme javiť 

"svetskejší" než takí kartuziáni. V srdci však musíme byť oni aj my rovnakí. Rovnako zasvätení. 

Rovnako svätí.  

"Ale vy ste vyvolený rod, kráľovské kňazstvo, svätý národ, ľud určený na vlastníctvo, aby ste 

zvestovali slávne skutky toho, ktorý vás z tmy povolal do svojho obdivuhodného svetla." (1Pt 2, 

9) 

"Ak ste teda s Kristom vstali z mŕtvych, hľadajte, čo je hore, kde Kristus sedí po pravici Boha! 

Myslite na to, čo je hore, nie na to, čo je na zemi! Veď ste zomreli a váš život je s Kristom ukrytý 

v Bohu." (Kol 3, 1-3) 

A z tejto prvej svätosti sa potom rodí aj tá druhá, ku ktorej ešte len smerujeme a na ktorej ešte 

len s pomocou Božej milosti pracujeme: svätosť dokonalosti a úplnej nepoškvrnenosti.  

"Kto škodí, nech škodí ďalej, kto je špinavý, nech sa špiní ďalej, spravodlivý nech ďalej koná 

spravodlivo a svätý nech sa ďalej posväcuje." (Zjv 22, 11) 

Je na čase vziať tieto slová smrteľne vážne! A nemyslieť si, že ak žijeme vo svete a podľa sveta 

- len si z neho občas "odskočíme" na modlitbu a do kostola - tak už je všetko v poriadku, už sme 

kresťania, už po smrti pôjdeme do Neba! Veru nie! Ako by sme aj mohli, keď stále milujeme 

svet? Do Neba sa vchádza už tu a teraz. A nedá sa inak, iba tak, že sa súčasne vysťahujem zo 



sveta. Na sebe samých to vidíme! Kým sme vo svete, nie je v nás Boží život ani Božia sila a my 

denne znova a znova padáme do hriechu. Lenže nie preto, že sme "slabí a krehkí", ale preto, že 

stále milujeme svet, uctievame svet, sme dobrovoľne jeho otrokmi a preto sa nám ako jeho 

otrokom aj vodí...  

Športovci vo svete, keď sa rozhodnú vážne trénovať a pripravujú sa na preteky, starostlivo 

podriaďujú vo svojom živote všetko tomuto cieľu: čo, koľko a kedy jedia, čo, koľko a kedy pijú, 

kam chodia, koľko a kedy spia, organizujú si svoj denný režim i rozpočet tak, aby mohli naplno 

a bez prekážok trénovať... Je čas urobiť to isté aj v našom živote - teda ak sme Bohu uverili a 

rozhodli sa, že ideme závodiť o víťaznú cenu Božieho Kráľovstva! 

"Neviete, že tí, čo bežia na štadióne, bežia síce všetci, ale iba jeden dosiahne víťaznú cenu? Bežte 

tak, aby ste sa jej zmocnili. A každý, kto závodí, zdržuje sa všetkého; oni preto, aby dosiahli 

porušiteľný veniec, my však neporušiteľný. Ja teda tak bežím, nie ako na neisto, tak bojujem, nie 

akoby som bil do vetra. Ale krotím svoje telo a podrobujem si ho, aby som azda, kým iným kážem, 

sám nebol zavrhnutý." (1Kor 9, 24-27) 

Pozrime sa dnes na náš časový rozvrh, režim dňa, využívanie času, narábanie s peniazmi, aby 

všetko v našom živote bolo zorganizované tak, aby sme naplno a nerušene mohli trénovať 

základné disciplíny nového života s Bohom: rozjímanie, vnútorná modlitba a adorácia, život v 

malom spoločenstve vo farnosti, spoločná služba a spoločný apoštolát a všetko zavŕšené v 

liturgii.  

Mimochodom, tá komunita, malé spoločenstvo, je kľúčovo dôležitá. Nielen preto, že keď sme 

zhromaždení, tak vtedy je Kristus medzi nami prítomný. Ale aj preto, že ak sa odsťahujeme zo 

sveta, nemôžeme ostať visieť sami uprostred prázdna. Musíme sa niekam nasťahovať. Do 

Kráľovstva. Ono je už teraz prítomné v Cirkvi. Jej spoločenstvo je však skonkrétnené práve v 

malom spoločenstve vo farnosti, ako opakovane pripomínal napríklad aj sv. Ján Pavol II.  

Bez komunity nemôžeme 
Ak je Cirkev, náš život v nej, opravdivý, potom sme a tvoríme komunitu.  

Vlastne nič na svete nie je prirodzenejšie, než komunita, kde sme a môžeme byť jednoducho tým, 

čím sme a to hneď dvojnásobne:  

Jednak to môžeme, nemusíme a ani nechceme hrať naše obvyklé divadlo a pretvárku, ktorú hráme 

vo svete a ktorú hráme celý život, vo dne i v noci, lebo svet je nebezpečné miesto a my sami v 

ňom bojujeme o to, aby sme sa nejako presadili, prežili, našli svoje miesto na jeho studenom 

slnku.  



Ale aj preto, že v Cirkvi odhaľujeme a nachádzame, kto naozaj a skutočne sme - keď odložíme 

všetku túto pretvárku a divadlo, s ktorým sme sa za ten čas stotožnili, odložíme masku hriechu a 

neprirodzenosti a pod nimi objavíme to, čím sme, obrazmi Boha a z milosti Boha synmi Boha.  

Súčasne je ale komunita Cirkvi veľmi desivá a sprvu nás napĺňa strachom a bezradnosťou.  

Strachom, lebo byť vyzlečený z masky hriechu a ochranného odevu pretvárky a divadla nás 

napĺňa pocitom nahoty, bezbrannosti, zraniteľnosti.  

A bezradnosťou, lebo nikdy sme takto sebou ani neboli. Nikdy sme takto svoje pravé ja nežili. 

Zrazu nevieme, čo si počať. Vieme a vidíme kto sme, páči sa nám to, ale akosi nevieme, ako tým 

v praxi byť, je to ako keď sme prvý raz skúšali sadnúť na bicykel a ešte sme nevedeli na ňom 

jazdiť.  

Preto tak mnohí pred ňou utekajú. Prísť doň kostola, na omšu, na stretko, na chvály, na biblické 

vyučovanie, to hej, to áno. Ale stať sa súčasťou komunity Cirkvi, jej communia, spoločenstva v 

Kristovi - pred tým a od toho v strachu utekajú preč, späť do "bezpečia" svojej ulity, pretvárky, 

divadla, späť za barikády svojho "súkromia"...  

V skutočnosti nič viac netreba, len byť čím sme, konať a žiť, čím sme. Prvý raz bez pretvárky, 

rovno a priamo, otvorene, pravdivo, úprimne a prosto. V skutočnej a prirodzenej dobrote, pretože 

potreba bojovať a zápasiť a ubližovať a brániť sa pominula. V skutočnej a jednoduchej láske, 

pretože byť spolu, pri sebe, zdieľať sa, je zrazu to najnormálnejšie a súčasne to jediné, čo ostalo 

- keď sme odložili svoj strach i svoju žiadostivosť, vzájomný boj a zápasenie, pretože to, čo sme 

v sebe našli (či skôr to, ako sme seba našli v Kristovi) nám dalo pocit plnosti a uspokojenia a 

pokoja, skúsenosť a pocit Božieho Kráľovstva, ktorým sme sa stali, jeho súčasťou, plnou Božieho 

Života a pokoja.  

"Neluhajte si navzájom vy, čo ste si vyzliekli starého človeka s jeho skutkami a obliekli ste si 

nového, toho, čo sa obnovuje, aby mal pravé poznanie podľa obrazu toho, ktorý ho stvoril. Potom 

už niet Gréka ani Žida, obriezky ani neobriezky, barbara, Skýta, otroka, slobodného, ale všetko 

a vo všetkom je Kristus." (Kol 3, 9-11) 

Ale práve to je pre nás tak hrozne nové. Nikdy sme tak nežili, nikdy doteraz sme takí neboli. 

Všetko je pre nás nové, nezvyklé a my nemáme žiadnu istotu masky a odevu, do ktorých sme 

halili svoj strach a neistotu a ukrývali pred svetom a sami pred tým unikali.  

Cirkev a v nej farnosť a v nej malé spoločenstvo je tak niečím ako terapeutickou skupinou, kde 

si vzájomne pomáhame a slúžime práve tým, že sme komunitou, že dovolíme byť sami sebe čím 

sme, že sa uvoľníme pre stav a slobodu komunity. Tak si pomáhame uzdraviť sa z toho, čím sme 

boli a naučiť sa byť tým, čím z milosti Božej naozaj sme. Kde inde a ako by sme sa mohli toto 

naučiť a takto uzdraviť?  

"Podľa toho, kto aký dar dostal, slúžte si navzájom ako dobrí správcovia mnohotvárnej Božej 

milosti." (1Pt 4, 10) 



Piergiorgio Perini, zakladateľa systému FEB, zakúsil, že komunita Cirkvi sa rodí z adorácie. 

Je to tak preto, že mlčanie a zotrvávanie pred Pánom, ktorý naplno Je v Eucharistii a je v nej 

naplno a celým Sebou, strháva aj z nás plášte a masky a odhaľuje krásu nahého a ničím 

nezakrytého božského Ja v nás, toho, ktoré je od Neho a Jemu podobné a v Ňom živé.  

No a spoločenstvo, komunita, je potom logickým krokom k tomu, vytvoriť miesto, kde sa 

môžeme deliť s týmto ohromným objavom a kde týmto môžeme naplno byť a naučiť sa tým byť 

- časom aj vo svete, a v tom je prorocký rozmer toho, keď samo naše bytie sa stáva proroctvom 

a posolstvom i svedectvom pre svet a buráca v ňom hlasnejšie než slová. Ale kým to dokážeme, 

najprv v komunite, ktorá nás to naučí.  

"Keďže je jeden chlieb, my mnohí sme jedno telo, lebo všetci máme podiel na jednom chlebe." 

(1Kor 10, 17) 

Jedným zo znakov toho že sa tým naozaj stávame, je aj spoločné mlčanie. Už nepotrebujeme 

veľa hovoriť, dokážeme totiž spoločne byť. Zdieľame samo bytie, žijeme jednotu, ktorá presahuje 

povrchné slová. Navzájom aj s Bohom. Miesto slov túžime po spoločnom mlčaní a chvály 

nachádzajú svoje naplnenie a zavŕšenie v tichu adorácie.  

"Ti, kdo pocítí touhu žít v naprosté vydanosti Kristu, touží také po zakoušení nového způsobu  

modlitby. Už dále prostě nesnesou jen celý večer prohlaholit bujařím „aleluja!“.  Zatouží po 

společném mlčení. Jednotlivé stupně duchovního života se hmatatelně projeví i v celé modlitební 

skupině. Člověk zatouží po chvíli spočinutí v modlitbě, bude si přát mlčení." (Hans Buob) 

Bez komunity nedokážeme žiť. Nie Boží život, nie kresťanstvo, nie Božie synovstvo. Žiadne 

stretká, žiadne podujatia, ani modlitby a chvály, ani sama liturgia a sviatosti ju nijako nemôžu 

nahradiť. Veď ako by mohli, keď samo Nebo, sama spása je komunitou v Bohu, ktorý je zase 

sám Komunitou Trojice, do ktorej sme vytiahnutí?  

Bez komunity Cirkvi sme v Cirkvi stratení.  

Naše pravé JA a komunity malého spoločenstva v Cirkvi, kde ho žijeme, je potom bránou k tomu, 

aby sa náš život stal skutočným životom, uskutočňovaním toho, kým a čím sme. A vtedy všetko, 

bár aj prosté napitie sa vody, sa stáva liturgiou a vskutku svätým, posvätným. Nič už viac nie je 

profánne ani vylúčené z tohto svätého života a spoločenstvá.  

Je krásne a nádherné, naše pravé JA, Dar od Boha. Krásne a schopné Boha, života s Ním. 



Kdeže  

Benediktova voľba…! 
Svet a Cirkev nikdy nesplynú. 

"Cudzoložníci, neviete, že priateľstvo s týmto svetom je nepriateľstvom s Bohom?! Kto teda chce 

byť priateľom tohto sveta, stáva sa nepriateľom Boha." (Jak 4, 4) 

Ani v samom srdci stredoveku, keď bola Európa kresťanská, nebola v skutočnosti ani zďaleka 

úplne kresťanská a svet a Cirkev sa ani vtedy nestali jedným. 

Vždy budeme ostrov uprostred sveta. Nikdy to inak nebude a ani byť nemôže. 

"Neboj sa, maličké stádo, lebo vášmu Otcovi sa zapáčilo dať vám kráľovstvo. Predajte, čo máte, 

a rozdajte ako almužnu! Robte si mešce, ktoré sa nezoderú, nevyčerpateľný poklad v nebi, kde sa 

zlodej nedostane a kde moľ neničí. Lebo kde je váš poklad, tam bude aj vaše srdce." (Lk 12, 32-

34) 

Túžime žiť inak, iným spôsobom, v iných vzťahoch, ako sa žije vo svete. Smädíme a dychtíme 

po tom. Sme až akoby chorí túžbou, áno, túto túžbu v sebe máme aj teraz a tá bude úplne naplnená 

až vo Večnosti, aby dar, ktorý sme dostali, sme mohli žiť, už teraz, ak nie naplno, aspoň sčasti. 

"Blahoslavení plačúci, lebo oni budú potešení. … Blahoslavení lační a smädní po spravodlivosti, 

lebo oni budú nasýtení." (Mt 5, 4.6) 

Hľadáme, kde okolo nás je ešte niekto, kto túži, dychtí, plače túžbou a lačnie po tomto novom 

živote a chradne vo svete ako figovník uprostred ľadovej pláne. Alebo aspoň kto by porozumel 

našej túžbe, dokázal otvoriť oči, uvidieť, čo my vidíme, zažiť, čo my žijeme, zažiť radosť, ktorou 

nás Boh napĺňa a pocítiť smäd po jej plnosti, ktorý sami cítime. 

Aby sme sa s ním, s nimi, mohli zísť a vytvoriť ostrov. Ostrov uprostred sveta. Ostrov, kde sa 

žije podľa Kráľovstva, kde vládne Pokoj od Boha, sloboda a láska a jednota a kde sa dá voľne 

dýchať a spievať a kde konečne chápeme, čo to znamená, žiť. 

"Blahoslavení chudobní v duchu, lebo ich je nebeské kráľovstvo. … Blahoslavení čistého srdca, 

lebo oni uvidia Boha. Blahoslavení tí, čo šíria pokoj, lebo ich budú volať Božími synmi." (Mt 5, 

3.8-9) 

Dreherova 'Benediktova voľba'? Pche! Toto je voľba Cirkvi od jej samého počiatku! Nevymyslel 

ju svätý Benedikt. Nie je možné žiť kresťanstvo inak, než už teraz v Božom Kráľovstve, hoci 

akoby vo vyhnanstve uprostred cudziny. A nie je možné toto Kráľovstvo medzi sebou ustanoviť 

inak, než ako spoločenstvo, bunku Cirkvi, ktorá sa skutočne zíde, zhromaždí - to je presný 



význam slova ekklesia, zhromaždenie - aby sa stala oázou Kráľovstva v púšti, ostrovom v mori 

a kŕčoch sveta. 

"Všetci, čo uverili, boli pospolu a všetko mali spoločné. … Deň čo deň svorne zotrvávali v 

chráme, po domoch lámali chlieb a s radosťou a úprimným srdcom požívali pokrm." (Sk 2, 44.46) 

Táto jednota zahrňuje všetko, samozrejme že aj majetok, delenie sa s ním. 

Nielen preto, že po tom túžime, po dokonalej a úplnej jednote lásky v Bohu a s rozkošou ju žijeme 

tak hlboko a intenzívne, ako len dokážeme. 

Ale aj preto, že sme opustili svet, vedome a dobrovoľne. Súčasne v ňom ale ešte nejaký čas 

musíme žiť. Pretože sme sa zriekli bojov tohto sveta, pretože sám svet sa nám stal nepriateľom, 

o to viac sa potrebujeme my sami medzi sebou podporovať a pomáhať si. Z praktického dôvodu 

číreho prežitia, obľahnutí svetom. 

"Keby ste boli zo sveta, svet by miloval, čo je jeho, ale preto, že nie ste zo sveta, že som si vás ja 

vyvolil zo sveta, svet vás nenávidí." (Jn 15, 19) 

Ale ešte viac preto, že aj v tom a cez to žijeme Kráľovstvo, jeho lásku a jednotu. Odhodlali sme 

sa, nadýchli sme sa a vo viere sme vymenili bohatstvo majetku za bohatstvo Kráľovstva, vymenili 

sme úplne Frommovsky ono 'mať' za omnoho lepšie 'byť'. A neľutujeme. 

"Predávali pozemky a majetky a rozdeľovali ich všetkým, podľa toho, ako kto potreboval." (Sk 2, 

45) 

"Aj ja vám hovorím: Robte si priateľov z nespravodlivej mamony." (Lk 16, 9) 

Cirkev je ostrov uprostred sveta. Cudzia svetu, svet jej je rovnako cudzinou. Žije iný život, 

načúva inému rytmu, počúva iné zákony, zmiera inou túžbou, kráča po inej ceste a sleduje iné 

ciele, vlastne len jeden, Ten Jeden. 

Byť súčasťou Cirkvi znamená zhromaždiť sa navzájom, lebo nikto nemôže žiť Kráľovstvo sám. 

"Lebo kde sú dvaja alebo traja zhromaždení v mojom mene, tam som ja medzi nimi." (Mt 18, 20) 

"... lebo Božie kráľovstvo je medzi vami." (Lk 17, 21) 

A tam potom, medzi sebou a navzájom, oddelení od sveta a jeho spôsobov, ostrov uprostred 

sveta, nastolia vzťahy a lásku Kráľovstva a začnú v radosti žiť jeho životom, vzrastať v ňom zo 

dňa na deň, plní slobody, ktorú nám získal Kristus, plní Ohňa, ktorým je Duch Boha. 

"A preto vyjdite spomedzi nich, oddeľte sa, hovorí Pán, a nečistého sa nedotýkajte; a ja vás 

prijmem a budem vaším Otcom a vy budete mojimi synmi a dcérami, hovorí všemohúci Pán." 

(2Kor 6, 17-18) 



"On nás vytrhol z moci tmy a preniesol do kráľovstva svojho milovaného Syna, v ktorom máme 

vykúpenie, odpustenie hriechov." (Kol 1, 13-14) 

"Chválili Boha a boli milí všetkému ľudu. A Pán každý deň rozmnožoval tých, čo mali byť 

spasení." (Sk 2, 47) 

Ako inak by to bolo možné, byť kresťanom, byť zhromaždením Cirkvi? Ako inak sa dá vojsť do 

Kráľovstva, než doň vojsť? Ako inak sa dá žiť v Kráľovstve, než sa naučiť v ňom žiť? A ako inak 

by sa to dalo, ak nie tak, že ho a v ňom začneme skutočne žiť? 

"Ak niekto povie: "Milujem Boha," a nenávidí svojho brata, je luhár. Veď kto nemiluje brata, 

ktorého vidí, nemôže milovať Boha, ktorého nevidí. A toto prikázanie máme od neho: aby ten, kto 

miluje Boha, miloval aj svojho brata." (1Jn 4, 20-21) 

"Milovaní, milujme sa navzájom, lebo láska je z Boha a každý, kto miluje, narodil sa z Boha a 

pozná Boha." (1Jn 4, 7) 

Mnohí majú ústa plné toho, ako sú 'znovuzrodení kresťania'. Ale sú? Byť zrodený z Boha predsa 

značí byť ako Boh, mať Kristovho Ducha, pretože sme narodení z Neho, nanovo a po novom. 

"Ale tým, ktorí ho prijali, dal moc stať sa Božími deťmi: tým, čo uverili v jeho meno, čo sa 

nenarodili ani z krvi, ani z vôle tela, ani z vôle muža, ale z Boha." (Jn 1, 12-13) 

"Lenže vy nežijete telesne, ale duchovne, pravda, ak vo vás prebýva Boží Duch. Lebo kto nemá 

Kristovho Ducha, ten nie je jeho." (Rim 8, 9) 

A čo iné znamená mať Kristovho Ducha a nežiť telesne, než že namiesto sebectva žijeme lásku, 

namiesto individualizmu jednotu spoločenstva, namiesto oddeľovania sa delenie sa so všetkým? 

Teda namiesto sveta vo svete Kráľovstvo v Kráľovstve? 

Niet iného znaku, podľa ktorého je možné poznať znovuzrodeného kresťana. Niet iného znaku, 

podľa ktorého by bolo možné poznať, že niekde je v nejakom spoločenstvo skutočne prítomná, 

sprítomnená tá prvá zo všetkých stvorená a od počiatku vystrojená Nevesta, Kristova Katolícka 

Cirkev, Božie Kráľovstvo.  

"Nové prikázanie vám dávam, aby ste sa milovali navzájom. Aby ste sa aj vy vzájomne milovali, 

ako som ja miloval vás. Podľa toho spoznajú všetci, že ste moji učeníci, ak sa budete navzájom 

milovať." (Jn 13, 34-35) 

"Ale nespasí sa, hoci je začlenený do Cirkvi, kto nezotrvá v láske, lebo zostáva síce v lone Cirkvi 

,telom‘, ale nie ,srdcom‘.“" (KKC 837) 

Ak by sme neboli znovuzrodení, ak by sme boli stále plní sveta, plní nedôvery, sebectva, 

lakomstva, chamtivosti, nijako by sme nevedeli takto žiť! 

"Nič mi nepomôžu svetské radosti ani kráľovstvá tohto sveta. Pre mňa je výhodnejšie zomrieť v 

Kristovi Ježišovi, ako vládnuť nad končinami zeme. Hľadám toho, ktorý za nás zomrel; chcem 



toho, ktorý pre nás vstal z mŕtvych. [...] Túžim byť Boží, nevydávajte ma svetu, ani ma nezvádzajte 

hmotou. Nechajte ma vnímať čisté svetlo." (sv. Ignác Antiochijský, žiak Jana apoštola)  

Životom Cirkvi je toto zhromaždenie. Poslaním Cirkvi a každého v nej je takéto zhromažďovanie 

všetkých, ktorí chcú, okolo Krista a v Kristovi. Evanjelizovať znamená ohlasovať Kráľovstvo. 

"Ježiš prišiel do Galiley a hlásal Božie evanjelium. Hovoril: "Naplnil sa čas a priblížilo sa Božie 

kráľovstvo. Kajajte sa a verte evanjeliu."" (Mk 1, 14-15) 

Apoštolovať a katechizovať potom znamená aj reálne ľudí v tomto Kráľovstve Božou mocou 

zhromažďovať.  

"Mám aj iné ovce, ktoré nie sú z tohoto ovčinca. Aj tie musím priviesť a budú počuť môj hlas; a 

bude jedno stádo a jeden pastier." (Jn 10, 16) 

"Choďte teda, učte všetky národy a krstite ich v mene Otca i Syna i Ducha Svätého a naučte ich 

zachovávať všetko, čo som vám prikázal. A hľa, ja som s vami po všetky dni až do skončenia 

sveta." (Mt 28, 19-20) 

To je úloha každého kresťana, ktorý už v Kráľovstve, Cirkvi žije. Obzvlášť je to potom úloha a 

poslanie, samo srdce a podstata pastoračnej práce nás, kňazov a ešte viac biskupov: 

zhromažďovať takto všetkých a všetko v Kristovi.  

"Rukami apoštolov sa dialo množstvo znamení a divov medzi ľudom. Všetci svorne zotrvávali v 

Šalamúnovom stĺporadí. … a čím ďalej, tým viac pribúdalo veriacich Pánovi; veľké množstvo 

mužov a žien." (Sk 5, 12.14) 

""Svet bol stvorený kvôli Cirkvi,“ hovorili kresťania prvých čias. Boh stvoril svet kvôli účasti na 

svojom božskom živote. Táto účasť či spoločenstvo sa uskutočňuje „zhromažďovaním“ ľudí v 

Kristovi a toto „zhromažďovanie“ je Cirkev. Cirkev je cieľom všetkých vecí." (KKC 760) 

Sme dnes svedkami toho, ako Boh pred našimi očami rozbíja našu ilúziu o 'kresťanskej Európe' 

a 'kresťanskom Slovensku'. A je to dobré, veľmi dobré. Vracia nás tým do normálu, znova nás 

učí, čo je to Cirkev, čím je Cirkev vo svete, čím a čo žije a čo znamená, byť katolíkom. Aj keď 

to značí prijať výsledky prieskumov, ktoré naznačujú, že spomedzi pokrstených slovenských 

'katolíkov' len pol percenta, pár desať tisíc, sa naozaj na cestu Kráľovstva vydalo. Tvrdá pravda, 

ale ak ju prijmeme, oslobodzujúca. Oslobodí nás totiž k tomu, znovu začať byť Cirkvou.  

Nebešťan 
"Pozrite, akú veľkú lásku nám daroval Otec: voláme sa Božími deťmi a nimi aj sme." (1 Jn 3,1) 

"Dostali ste Ducha adoptívneho synovstva, v ktorom voláme: "Abba, Otče!"" (Rim 8,15) 



Mojim otcom je Boh. Adoptoval ma. Som Jeho synom.  

V Nebi mám už pripravený dom. Úchvatné miesto. Skutočný palác, hodný Kráľovho syna. Je 

tam už pre mňa všetko pripravené, prichystané a zariadené, moja menovka už je na dverách. Mám 

už aj pripravené svoje miesto v Otcovom Paláci, priamo na Jeho Tróne – hovorím to teraz takto 

po ľudsky, lebo skutočnosť je ešte nekonečne úchvatnejšia, ale na ňu už žiadne ľudské slová 

nestačia a ani neexistujú. Ježiš už všetko zaplatil svojou Krvou, všetko už zariadil.  

"Hoci sme boli pre hriechy mŕtvi, oživil nás [Otec] s Kristom - milosťou ste spasení -  a s ním 

nás vzkriesil a daroval nám miesto v nebi v Kristovi Ježišovi." (Ef 2,5-6) 

Už je to všetko úplne isté a neodvolateľné. Raz a navždy dané – ešte dávno predtým, než som 

uveril Bohu, dávno predtým, než som Ho spoznal, dokonca dávno predtým, než som sa narodil, 

som bol Bohom v Kristovi takto spasený.  

"Veď v ňom si nás ešte pred stvorením sveta vyvolil, aby sme boli pred jeho tvárou svätí a 

nepoškvrnení v láske;  on nás podľa dobrotivého rozhodnutia svojej vôle predurčil, aby sme sa 

skrze Ježiša Krista stali jeho adoptovanými synmi."  (Ef 1,4-5) 

Čo Boh raz daroval, nikdy nevezme späť. V tomto už nejestvuje žiadna pochybnosť ani neistota. 

Kráľ rozhodol, že som Jeho synom, že patrím do Neba a s Ním budem vládnuť na Jeho Tróne 

ako skutočný boh.  

"Lebo Božie dary a povolanie sú neodvolateľné." (Rim 11,29) 

"Ak sme neverní, on ostáva verný, lebo seba samého zaprieť nemôže." (2 Tim 2,13) 

Ale prečo by sme to robili – zapieral Ho? Iste, môžem tento Boží Dar zmariť tým, že ho 

odmietnem. Napľujem Bohu do tváre, hodím Mu Jeho dar k nohám a odídem preč… kam? Do 

Pekla? Prečo by kto mal niečo také urobiť? A kým ja sám tento dar neodhodím – a ešte raz, prečo 

by som mal niečo tak šialené robiť? – dovtedy je všetko úplne isté – a už teraz som nebešťanom 

a žijem život nebešťana, hoci aj telom ešte stále na zemi.  

"Veru, veru, hovorím vám: Kto počúva moje slovo a verí tomu, ktorý ma poslal, má večný život 

a nepôjde na súd, ale prešiel zo smrti do života.  Veru, veru, hovorím vám: Prichádza hodina, ba 

už je tu, keď mŕtvi počujú hlas Božieho Syna a tí, čo ho počujú, budú žiť." (Jn 5,24-25) 

"[Vzdávame] vďaky Otcovi, ktorý vás urobil súcimi mať účasť na podiele svätých vo svetle.  On 

nás vytrhol z moci tmy a preniesol do kráľovstva svojho milovaného Syna,  v ktorom máme 

vykúpenie, odpustenie hriechov."  (Kol 1,12-14) 

Už čoskoro odídem domov úplne, úplne do Neba, k Otcovi a zaujmem miesto boha v Bohu, syna 

vedľa svojho Otca, vedľa svojho staršieho Brata Ježiša, vo svojej Rodine spasených, svätých 

v Nebi.  



"Milovaní, teraz sme Božími deťmi, a ešte sa neukázalo, čím budeme. Vieme však, že keď sa on 

zjaví, budeme mu podobní, lebo ho budeme vidieť takého, aký je." (1 Jn 3,2) 

Teším sa na to, strašne sa na to teším, už sa neviem dočkať, kedy sa tak stane! A stane sa tak, to 

je už isté akože je Boh mojim Otcom, Ježiš mojim Bratom a Duch Svätý mojim Životom! 

"Túžim zomrieť a byť s Kristom, a to by bolo oveľa lepšie." (Flp 1,23) 

"Veď vieme, že keď sa tento stánok - náš pozemský dom rozpadne, máme od Boha príbytok nie 

rukou zhotovený, ale večný dom v nebi.  Lebo v tomto vzdycháme a túžime obliecť si naň svoj 

nebeský príbytok." (2 Kor 5,1-2) 

Zatiaľ, kým som tu, učím sa žiť nebesky. Lebo viete, v Nebi sa žije úplne inak ako tu, na zemi. 

Zvláštny a veru čarokrásny život. Boží Život. 

"Každý, kto má túto nádej v neho, usiluje sa byť čistý, ako je on čistý.  Každý, kto pácha hriech, 

pácha aj bezprávie, lebo hriech je bezprávie.  A viete, že on sa zjavil, aby sňal hriechy, a v ňom 

hriechu niet.  Kto ostáva v ňom, nehreší; kto hreší, ten ho nevidel, ani nepoznal."  (1 Jn 3,3-6) 

Preto ma Ježiš zapísal do školy, ktorú pre nás, svojich bratov, na zemi založil – volá sa Cirkev 

a je katolícka, lebo je otvorená všetkým ľuďom, každému, kto do nej chodiť chce. V nej sa spolu 

s mojimi ďalšími novými súrodencami učíme umeniu byť bohmi. Lebo, povedané po ľudsky, je 

to umenie a veľká zodpovednosť, byť bohom! Nevieme to, veď sme doteraz boli len obyčajní 

ľudia, nie bohovia! Žili sme vo svete, nie v Otcovom Kráľovstve. Nepoznáme ešte úplne dobre 

jeho spôsoby! Boli sme obyčajnými smrteľníkmi, nie nebešťanmi ako teraz! Preto sa spolu učíme 

od Ježiša žiť medzi sebou navzájom tento nový nebeský život, aby sme, keď príde čas, boli 

pripravení zaujať svoje miesto synov a dcér Boha, bohov v Bohu. Nepripravenosť či neochota 

žiť nebesky by nás mohla o tento Dar obrať a to veru nikto z nás nechce! Aj keby sme sa mali 

zodrať, ale nič nenecháme náhode! Tento dar si veru nedáme! 

"Boží človek, … usiluj sa o spravodlivosť, nábožnosť, vieru, lásku, trpezlivosť, miernosť.  Bojuj 

dobrý boj viery a zmocni sa večného života; veď doň si povolaný a zložil si pred mnohými 

svedkami dobré vyznanie."  (1 Tim 6,11-12) 

"Máte odložiť starého človeka s predošlým spôsobom života, ktorý sa ženie za klamnými 

žiadosťami do skazy,  a obnovovať sa duchovne premenou zmýšľania,  obliecť si nového človeka, 

ktorý je stvorený podľa Boha v spravodlivosti a pravej svätosti.  Preto odložte lož a hovorte 

pravdu každý so svojím blížnym, veď sme si navzájom údmi. … Akákoľvek zatrpknutosť, hnev, 

rozhorčenie, krik a rúhanie aj každá iná zloba nech sú ďaleko od vás.  Buďte k sebe navzájom 

láskaví a milosrdní, navzájom si odpúšťajte, ako aj vám odpustil Boh v Kristovi!  Napodobňujte 

Boha ako milované deti  a žite v láske tak, ako aj Kristus miluje nás a vydal seba samého Bohu 

za nás ako dar a obetu ľúbeznej vône!" (Ef 4,22-25.31-5,2) 



To, že sme synmi Boha a nebešťanmi, úplne zmenilo aj môj pohľad na iných ľudí. Veď oni 

dostali to isté pozvanie ako ja! Aj pre nich je už v Nebi pripravené miesto s ich menovkami, aj 

im môj Otec pripravil rovnakú nádhernú budúcnosť.  

"Lebo nás ženie Kristova láska, keď si uvedomíme, že ak jeden zomrel za všetkých, teda všetci 

zomreli.  A zomrel za všetkých, aby aj tí, čo žijú, už nežili pre seba, ale pre toho, ktorý za nich 

zomrel a vstal z mŕtvych."  (2 Kor 5,14-15) 

Túžim sa so všetkými ľuďmi podeliť o túto nádhernú zvesť: Ľudia! Počúvajte! Všetci máme 

pripravené miesto v Nebi! Pre všetkých nás Otec pripravil skvelú a nádhernú budúcnosť! Poďte! 

Poďte! Poďme do Neba, k Otcovi! On uzdraví a premení všetko, On je "svetlo a niet v ňom nijakej 

tmy," (1 Jn 1,5) poďme aj my a "kráčajme vo svetle Pánovom" (Iz 2,5)! 

Ono tí ľudia sú doráňaní, mnohí zblbnutí a omámení vidinami a tieňmi sveta, o ktorých si myslia, 

že sú skutočné. Niektorí, mnohí, už nemajú žiadnu nádej. Len sa vlečú životom a nič už ani 

nečakajú. Majú strach, boja sa sklamania, utrpenia a bolesti. Nechápu, že Nebo je zisk. Vidia iba 

svet a boja sa ho zanechať, lebo si myslia, že je to strata a obeta. Je mi ich veľmi ľúto. Mám 

s nimi hlboký súcit. Sám som bol kedysi ako oni, viem, čo to je. 

"Aj my sme kedysi boli nerozumní a neposlušní. Blúdili sme, slúžili všelijakým žiadostiam a 

rozkošiam, žili sme v zlobe a závisti. Boli sme hodni opovrhnutia a vzájomne sme sa nenávideli. 

Ale keď sa zjavila dobrota Boha, nášho Spasiteľa, a jeho láska k ľuďom, spasil nás nie pre 

spravodlivé skutky, ktoré sme my konali, ale zo svojho milosrdenstva, kúpeľom znovuzrodenia a 

obnovy v Duchu Svätom, ktorého na nás hojne vylial skrze Ježiša Krista, nášho Spasiteľa, aby 

sme, ospravedlnení jeho milosťou, boli podľa nádeje dedičmi večného života." (Tít 3, 3-7) 

Kedysi by som sa s nimi hádal. Odsudzoval ich. Pohŕdal nimi. Možno sa im vysmieval. Už nie. 

Vidím ich bolesť aj to, ako ich opantala, často sa podobajú zvieraťu, ktoré je šialené bolesťou 

a vrhá sa na každého, kto sa k nemu priblíži a chcel by mu pomôcť. Hľadám spôsob, ako sa k nim 

priblížiť, všetko robím s tou jednou túžbou a jedným cieľom: pomôcť im spoznať, porozumieť, 

pochopiť a prijať ten krásny Dar, ktorý nám Otec dal. To je jedna z vecí, ktorými ma Otec poveril, 

aby som ju vo svete konal.  

"Choďte do celého sveta a hlásajte evanjelium všetkému stvoreniu.  16 Kto uverí a dá sa pokrstiť, 

bude spasený." (Mk 16,15-16) 

Ale aj bez toho by som to robil. Veď ako by som mohol byť ľahostajný k tomu, čo žijú a trpia? 

Ako by som mohol neurobiť všetko pre to, aby som im pomohol vojsť do Neba a nájsť skutočný 

život a skutočné uzdravenie – ako som to našiel s pomocou iných z tej istej Božej milosti ja sám? 

A "čo by im osožilo, keby som im aj celý svet získal, ale svoju dušu by stratili alebo poškodili" 

(porov. Lk 9,25) a nevošli by do Neba a ostali stratení v tomto Pekle? Toto je jediné, o čo ide, 

jediné, na čom záleží, jediné, k čomu smeruje úplne všetko, čo robím.  

Toto som, toto je môj život. Som nebešťan, syn Boha, ktorý si ma adoptoval sa dediča. Mám už 

isté miesto v Nebi – leda by som ho sám odmietol, ale prečo by som takú hlúposť robil? Už 



čoskoro odídem s mojim Bratom Ježišom do Neba a budem bohom s Bohom v Bohu – a veru, už 

sa neviem dočkať, kedy sa tak stane! Kiež je to čím skôr! Kým sa tak stane, učím sa umeniu byť 

bohom, umeniu nebeského života, v škole Cirkvi a v spoločenstve mojej novej Rodiny, mojich 

nových súrodencov, nebešťanov ako ja, už čoskoro tiež naplno bohov ako budem aj ja. Tešíme 

sa z toho, že už teraz nás napĺňa Duch a už teraz sme v Božom Kráľovstve a v Nebi, lebo všetko 

toto je v Cirkvi už teraz prítomné, už tu, na zemi.  

Okrem toho chodíme slúžiť do sveta. Pomáhame ostatným ľuďom spoznať a prijať toto veľké 

a krásne pozvanie. Veď to isté Boh daroval aj im! Hľadáme spôsoby a všetko robíme tak a preto, 

aby sme im cez to nakoniec pomohli prijať Božie pozvanie a pridať sa k nám. Pomohli im 

porozumieť, že jediné, čo je potrebné urobiť, je vojsť do tohto nového života, stať sa nebešťanom, 

začať žiť nebeský život – krajší a nádhernejší, než čokoľvek na zemi, nie je to veru žiadna strata 

ani obeta, ale obrovský zisk! Nič viac netreba, len prijať a vojsť a začať tým byť a naučiť sa to 

žiť, po novom, po nebesky. To je všetko. Všetko ostatné už Boh urobil a zariadil za nás!  

Svet ani čo je v ňom ma už neláka, v porovnaní s novým Životom od Boha je šedivý, škaredý, 

nudný a nezaujímavý. Nič, o čo by sa oplatilo stáť. "Nič mi nepomôžu svetské radosti ani 

kráľovstvá tohto sveta. Pre mňa je výhodnejšie zomrieť v Kristovi Ježišovi ako vládnuť nad 

končinami zeme." (sv. Ignác Antiochijský, 107 po Kr.) 

"Čo mi bolo ziskom, kvôli Kristovi pokladám za stratu.  A vôbec všetko pokladám za stratu pre 

vznešenosť poznania Krista Ježiša, môjho Pána. Preň som všetko stratil a pokladám za odpadky, 

aby som získal Krista"  (Flp 3,7-8) 

"A nábožnosť so spokojnosťou je naozaj veľkým ziskom." (1 Tim 6,6) 

Toto je môj život tu, na zemi. Napĺňa ma obrovskou radosťou, hlbokou nádejou, istotou, 

pokojom.  

"Ak je Boh za nás, kto je proti nám?  Keď on vlastného Syna neušetril, ale vydal ho za nás 

všetkých, akože by nám s ním nedaroval všetko!?  Kto obžaluje Božích vyvolencov? Boh, ktorý 

ospravedlňuje?  A kto ich odsúdi? Kristus Ježiš, ktorý zomrel, ba viac - ktorý bol vzkriesený, je 

po pravici Boha a prihovára sa za nás?  Kto nás odlúči od Kristovej lásky? Azda súženie, úzkosť 

alebo prenasledovanie, hlad alebo nahota, nebezpečenstvo alebo meč?  Ako je napísané: "Pre 

teba nás usmrcujú deň čo deň, pokladajú nás za ovce na zabitie."  Ale v tomto všetkom slávne 

víťazíme skrze toho, ktorý nás miluje.  A som si istý, že ani smrť, ani život, ani anjeli, ani 

kniežatstvá, ani prítomnosť, ani budúcnosť, ani mocnosti,  ani výška, ani hĺbka, ani nijaké iné 

stvorenie nás nebude môcť odlúčiť od Božej lásky, ktorá je v Kristovi Ježišovi, našom Pánovi." 

(Rim 8,31-39) 

A už zakrátko do tohto života vojdem úplne naplno, vo Večnosti, v Nebi. Amen.  

"A Duch i nevesta volajú: "Príď!" Aj ten, čo počúva, nech volá: "Príď!" Kto je smädný, nech 

príde, a kto chce, nech si naberie zadarmo vody života.  … Ten, čo to dosvedčuje, hovorí: "Áno, 



prídem čoskoro." "Amen. Príď, Pane Ježišu!"  Milosť Pána Ježiša nech je so všetkými."  (Zjv 

22,17.20-21) 

Mimozemšťania 
Boh sa stal človekom, aby sa človek stal Bohom.  

Najprv Boh ako človek zostúpil na zem k ľuďom. Vstúpil do ich ľudských životov a pozemského 

sveta. Zjavoval sa im cez pozemské veci. Toto je skúsenosť zástupov. Ľudí, ktorí Ježiša poznajú, 

veria Mu, zažívajú Jeho moc a pomoc, sú svedkami uzdravení a iných podobných zázrakov. Často 

vydávajú svedectvo rovnako, ako trebárs tí očistení malomocní. Hovoria o požehnanom živote, 

ktorý je ale stále len pozemským životom.  

Potom ale Boh začína volať človeka, aby pre zmenu človek vstúpil do Božieho sveta a Božieho 

Života, pretože v tom Nebo a spása spočívajú, že človek vystúpi zo zeme do Neba, zomrie 

pozemskému a začne žiť nebeské.  

Toto zažívajú učeníci a len učeníci.  

Preto Ježiš zástupom hovorí len obrazne, v podobenstvách. Ak by im totiž hovoril otvorene o 

veciach nebeských, nezniesli by to, neporozumeli by im, skôr by im to poškodilo, než prospelo.  

"Tu pristúpili k nemu učeníci a spýtali sa ho: "Prečo im hovoríš v podobenstvách?" On im 

odpovedal: "Preto, že vám je dané poznať tajomstvá nebeského kráľovstva, ale im nie je dané. … 

Im hovorím v podobenstvách, lebo hľadia, a nevidia, počúvajú, a nepočujú, ani nechápu."" (Mt 

13, 10-11.13) 

"Ak neveríte, keď vám hovorím o pozemských veciach, akože uveríte, keď vám budem rozprávať 

o nebeských?" (Jn 3, 12) 

"Keď to počuli jeho učeníci, mnohí z nich povedali: "Tvrdá je to reč! Kto to môže počúvať?!" … 

Vtedy ho mnohí z jeho učeníkov opustili a viac s ním nechodili." (Jn 6, 60.66) 

Ale učeníkom, ktorí Ho už nasledujú a ktorí s Ním stúpajú a vchádzajú do nebeského Života a 

nebeskej Reality, tým všetko vysvetľuje. Už totiž dozrievajú na to, že chápu veci nebeské, pretože 

ich už žijú, stále viac a viac. Ale aj u nich sa to deje len postupne, ani oni nedozrú naraz.  

"V mnohých takýchto podobenstvách im hlásal slovo podľa toho, ako boli schopní počúvať. Bez 

podobenstva im ani nehovoril. Ale svojim učeníkom v súkromí všetko vysvetlil." (Mk 4, 33-34) 

"Ešte veľa vám mám toho povedať, ale teraz by ste to nezniesli. Keď príde on, Duch pravdy, 

uvedie vás do plnej pravdy, lebo nebude hovoriť sám zo seba, ale bude hovoriť, čo počuje, a 

zvestuje vám, čo má prísť." (Jn 16, 12-13) 



Vojsť do Božieho sveta znamená prekročiť hranice tejto malej, tesnej, pozemskej reality a vstúpiť 

do obrovského, šíreho a úžas vzbudzujúceho sveta, opravdivej Reality.  

"... aby Kristus skrze vieru prebýval vo vašich srdciach, aby ste zakorenení a upevnení v láske 

mohli so všetkými svätými pochopiť, aká je to šírka, dĺžka, výška a hĺbka, a poznať aj Kristovu 

lásku, presahujúcu každé poznanie, aby vás naplnila Božia plnosť celá." (Ef 3, 17-19) 

Súčasne sa ale takýto človek, ktorý o Kristovi nielen hovorí a nielen v Neho nejakým spôsobom 

verí, ale Ho aj nasleduje do Božieho sveta a Božieho Života a už žije nie pozemský, ale nebeský, 

podľa nie svetských, ale nebeských zákonov, súčasne sa taký človek odcudzuje svetu, ktorý 

Krista nepozná, ale aj zástupom, ktoré Krista síce už nejako poznajú, ale ešte nenasledujú.  

"Lebo aj Židia žiadajú znamenia a Gréci hľadajú múdrosť, my však ohlasujeme ukrižovaného 

Krista, pre Židov pohoršenie, pre pohanov bláznovstvo, ale pre povolaných, tak Židov ako 

Grékov, Krista — Božiu moc a Božiu múdrosť. Lebo čo je u Boha bláznivé, je múdrejšie ako 

ľudia, a čo je u Boha slabé, je silnejšie ako ľudia." (1Kor 1, 22-25) 

V strede Nebeského Života je vskutku Kristov kríž.  

Kým nechápeme Evanjelium, kým milujeme svet a sme nezrelí vo veciach Boha, kríž nám naháňa 

strach, nerozumieme mu, bojíme sa ho. Odporuje totiž nášmu pozemskému životu aj mysleniu. 

Radšej by sme ďalej žili s Kristom pozemský "požehnaný život".  

"Potom ich začal poúčať: "Syn človeka musí mnoho trpieť, starší, veľkňazi a zákonníci ho 

zavrhnú, zabijú ho, ale on po troch dňoch vstane z mŕtvych." Hovoril im to otvorene. Peter si ho 

vzal nabok a začal mu dohovárať. On sa obrátil, pozrel sa na svojich učeníkov a Petra pokarhal: 

"Choď mi z cesty, satan, lebo nemáš zmysel pre Božie veci, len pre ľudské!"" (Mk 8, 31-33) 

"Ježiš mu vravel: "Ak chceš byť dokonalý, choď, predaj, čo máš, rozdaj chudobným a budeš mať 

poklad v nebi. Potom príď a nasleduj ma!" Keď mladík počul toto slovo, odišiel smutný, lebo mal 

veľký majetok." (Mt 19, 21-22) 

Ale pre tých, ktorí porozumeli, sa kríž stáva nástrojom, cestou, spôsobom oslobodenia pre nový 

Život v Bohu, mostom zo zeme do Neba, darom Božej moci, darom nevýslovnej ceny.  

"Potom Ježiš povedal svojim učeníkom: "Kto chce ísť za mnou, nech zaprie sám seba, vezme svoj 

kríž a nasleduje ma." (Mt 16, 24) 

"Veď ja som skrze zákon zomrel zákonu, aby som žil Bohu. S Kristom som pribitý na kríž. Už 

nežijem ja, ale vo mne žije Kristus. Ale život, ktorý teraz žijem v tele, žijem vo viere v Božieho 

Syna, ktorý ma miluje a vydal seba samého za mňa." (Gal 2, 19-20) 

"Veď vieme, že náš starý človek bol s ním ukrižovaný, aby bolo hriešne telo zničené, aby sme už 

neotročili hriechu." (Rim 6, 6) 



Ľudia sveta si myslia, že Boh nám dal svoje dary preto, aby sme si ich ponechali a boli v nich 

akoby požehnaní. Boží ľudia ale vedia, že mám ich dal preto, aby sme mali niečo, čo by sme 

mohli z lásky k Nemu zanechať a tak dorásť do niečoho omnoho väčšieho: k láske k Bohu.  

"A on [Boh] hovoril [Abrahámovi]: "Vezmi svojho syna, svojho jediného syna Izáka, ktorého 

miluješ, a choď do krajiny Morja! Tam ho obetuj ako zápalnú obetu na jednom z vrchov, ktorý ti 

ukážem."" (Gn 22, 2) 

A tak za cenu pozemských taľafatiek, ktoré nám Boh dal práve na to, aby sme nimi a cez ne 

nadobudli lásku a dozreli v láske, získavame nekonečne viac: Seba. Nebo. Zbožštenie.  

"A my, čo sme uverili, spoznali sme lásku, akú má Boh k nám. Boh je láska; a kto ostáva v láske, 

ostáva v Bohu a Boh ostáva v ňom." (1Jn 4, 16) 

"Ak má niekto pozemský majetok a vidí brata v núdzi, a srdce si pred ním zatvorí, ako v ňom môže 

ostávať Božia láska? Deti moje, nemilujme len slovom a jazykom, ale skutkom a pravdou. Podľa 

toho poznáme, že sme z pravdy, a upokojíme si pred ním srdce." (1Jn 3, 17-19) 

"A vôbec všetko pokladám za stratu pre vznešenosť poznania Krista Ježiša, môjho Pána. Preň 

som všetko stratil a pokladám za odpadky, aby som získal Krista." (Flp 3, 8) 

"Lebo kto by si chcel život zachrániť, stratí ho, ale kto stratí svoj život pre mňa, nájde ho. Veď 

čo osoží človekovi, keby aj celý svet získal, a svojej duši by uškodil?! Alebo za čo vymení človek 

svoju dušu?!" (Mt 16, 25-26) 

Kto však tomu porozumie? Nie azda len ten, kto už má Kristovho ducha, nasleduje Krista a už 

okúsil niečo zo Slávy Budúceho veku? Pozemskí ľudia chcú od Krista čo najviac získať a 

vyprosiť si. Duchovní ľudia už ale pochopili, že je to naopak a túžia všetko stratiť pre Krista.  

"A každý, kto pre moje meno opustí domy alebo bratov a sestry, alebo otca a matku, alebo deti, 

alebo polia, dostane stonásobne viac a bude dedičom večného života." (Mt 19, 29) 

Žiť v Bohu, nasledovať Krista do Jeho Života, do Jeho Sveta, Neba, Kráľovstva, to je čosi 

obrovské. Omračujúce. Nádherné. A úplne cudzie tomu, čím sme boli a čo sme žili predtým. To 

nie je len o morálke, o tom, že kresťan dodržiava Desatoro či zachováva nejaké náboženské 

praktiky. To je ako rozdiel medzi morom a súšou. Ryba neprežije na súši, zviera sa zase utopí v 

hlbine mora. Jeden i druhý sú uspôsobovaní úplne inak, primerane ríši, v ktorej žijú. Tak je to aj 

s človekom, ktorý opúšťa ríšu sveta, aby vstúpil do Ríše Boha. Musí sa stať úplne iným, novým 

stvorením, s úplne iným, novým spôsobom myslenia.  

"Nečuduj sa, že som ti povedal: Musíte sa znova narodiť." (Jn 3, 7) 

"A nepripodobňujte sa tomuto svetu, ale premeňte sa obnovou zmýšľania, aby ste vedeli rozoznať, 

čo je Božia vôľa, čo je dobré, milé a dokonalé." (Rim 12, 2) 



"Lebo telo si žiada, čo je proti duchu, a duch, čo je proti telu. Navzájom si odporujú, aby ste 

nerobili to, čo chcete." (Gal 5, 17) 

"Máte odložiť starého človeka s predošlým spôsobom života, ktorý sa ženie za klamnými 

žiadosťami do skazy, a obnovovať sa duchovne premenou zmýšľania, obliecť si nového človeka, 

ktorý je stvorený podľa Boha v spravodlivosti a pravej svätosti." (Ef 4, 22-24) 

"A ten, čo sedel na tróne, povedal: "Hľa, všetko robím nové." A hovoril: "Píš: Tieto slová sú 

verné a pravdivé." … Kto zvíťazí, zdedí toto; a ja budem jeho Bohom a on bude mojím synom." 

(Zjv 21, 5.7) 

Výsledkom je, že pre svet aj pre zástupy sa stávame niečím ako mimozemšťanmi, akoby 

Marťanmi uprostred ľudí zeme. Posudzovaní, odsudzovaní, nechápaní, často dokonca 

nenávidení.  

"Vylúčia vás zo synagóg, ba prichádza hodina, keď sa každý, kto vás zabije, bude nazdávať, že 

tým slúži Bohu. A budú to robiť preto, že nepoznali Otca ani mňa." (Jn 16, 2-3) 

Ale inak to byť nemôže. Je to časť ceny, ktorú platíme za ten ohromný dar: byť ako Boh a žiť v 

Bohu Život Boha. Už teraz. Už na zemi. Uprostred pokolenia sveta byť pokolením Boha. A potom 

už navždy, naveky.  

"Živočíšny človek neprijíma veci Božieho Ducha; sú mu bláznovstvom a nemôže ich pochopiť, 

lebo ich treba duchovne posudzovať. No duchovný posudzuje všetko a jeho nik nemôže posúdiť." 

(1Kor 2, 14-15) 

Nestranní ako Boh 
"Pán je v nebi a on nenadŕža nikomu." (Ef 6, 9) 

Boh nenadŕža nikomu. Prečo? Lebo je v Nebi.  

"Vy ste zdola, ja som zhora. Vy ste z tohto sveta, ja nie som z tohto sveta." (Jn 8, 23) 

Nie je nijako zaangažovaný vo veciach tohto sveta ani v jeho zápasoch. Preto je dokonale 

nestranný. Boh žije úplnú a dokonalú apatheiu od sveta.  

Preto dokáže milovať, každého rovnako. Preto je dokonale spravodlivý, pretože vo svete nemá a 

teda ani nehľadá žiadne vlastné sebecké záujmy, aby uprednostňoval tých, ktorí sú Mu užitoční 

a prispievajú im. Preto môže hľadieť len a jedine na záujmy každého jedného človeka. Ako hovorí 

On sám: 

"Syn človeka neprišiel, aby sa dal obsluhovať, ale aby slúžil a položil svoj život ako výkupné za 

mnohých." (Mk 10, 45) 



Učíme sa byť bohmi podľa Boha. Toto patrí k tomu, úplne a zásadne. Preto nás Boh urobil ako 

Seba. Aj my sme už zhora, z Neba. On nás už "preniesol do kráľovstva svojho milovaného Syna" 

(Kol 1, 13), preto "naša vlasť je v nebi" (Flp 3, 20),  "aby sa vaša viera a nádej upínali na Boha" 

(1Pt 1, 21).  

Sme v Ňom ako On. Preto môžeme a ak chceme byť ako On, tak aj musíme prijať a žiť 

rovnakú apatheiu, akú žije On. V nej potom sa stávame aj my podobne nestrannými, 

spravodlivými a milujúcimi ako On, pretože už ani my nie sme súčasťou tohto sveta, už 

nebojujeme v jeho zápasoch. Už sme nad tým. Už aj my sme zhora.  

Keď Ježiš hovorí, že "ani jeden z vás, ak sa nezriekne všetkého, čo má, nemôže byť mojím 

učeníkom" (Lk 14, 33), myslím, že nemá na mysli zanechanie a život v radikálnej chudobe a 

nedostatku, ale práve toto zrieknutie sa, vnútorné odpútanie sa od všetkého, čo by sme v tomto 

svete mohli mať, materiálne či nemateriálne, aby o nás rovnako ako o Ňom platilo, že "nie sú zo 

sveta, ako ani ja nie som zo sveta" (Jn 17, 16). Urobil nás ako On. Môžeme tak mať postoje ako 

On. Bez nich nemôžeme žiť to, čo žije On a konať to, čo koná On: Boží Život a Božie skutky. A 

o to predsa stále ide: o zbožštenie. Stať sa v Bohu bohom ako Boh.  

Preto je to tak dôležité. Je to súčasť toho, že sa stávame "účastnými na Božej prirodzenosti a 

unikli porušeniu, ktoré je vo svete pre žiadostivosť" (2Pt 1, 4). Musíme uveriť nielen mysľou, ale 

aj srdcom, áno, aj samým telom. Aj telo musí uveriť. Celý človek.  

Bezohľadnosť 
"Učiteľ, vieme, že vždy vravíš pravdu a podľa pravdy učíš Božej ceste. Neberieš ohľad na nikoho, 

lebo nehľadíš na osobu človeka." (Mt 22, 16) 

Myslím, že jeden zo znakov obrátenia je aj to, keď sa v nás pri tom, čo robíme, prestanú 

objavovať myšlienky typu: Ako teraz vyzerám? Toto sa mi podarilo tým som na iných zapôsobil! 

Čo si o mne iní myslia? Toto bolo fakt dobré. A toto bol trapas, isto som sa strápnil a pod. Keď 

stále akoby zvonku pozeráme sami na seba a hodnotíme sa z hľadiska toho, ako si počíname a 

ako vyzeráme a pôsobíme vzhľadom na ľudí naokolo a na svet.  

Ak nám podobné veci už ani len na rozum neprídu, je to znak, že sme sa už vari odpútali od sveta 

a naozaj žijeme pre Krista, ktorého názor nás ako jediný zaujíma. Už sa viac nevzťahujeme k 

svetu ani k ľuďom ale len k Bohu.  

"No mne naozaj málo záleží na tom, či ma súdite vy alebo iný ľudský súd. Ani sám seba nesúdim." 

(1Kor 4, 3) 



Výsledkom je, že nie my sa stáčame podľa sveta, ale svet sa voľky-nevoľky stáča podľa nás, 

pretože tým pevným bodom sa stávame my pre svet a nie svet pre nás. Ale len vtedy, ak tým 

našim pevným bodom je naozaj Kristus a nie naša namyslená pýcha, samozrejme.  

"Ak je Boh za nás, kto je proti nám? … v tomto všetkom slávne víťazíme skrze toho, ktorý nás 

miluje." (Rim 8, 31.37) 

Deje sa tak vtedy, ak úplne zabúdame, skutočne zabúdame na seba, pretože sme tak úplne v láske 

upriamení na Krista. Vtedy sme my sami ničím a On je v nás všetkým, našou silou a pevnosťou 

voči svetu.  

"Už nežijem ja, ale vo mne žije Kristus." (Gal 2, 20) 

"Budú s tebou zápasiť, ale nepremôžu ťa, lebo s tebou som ja — hovorí Pán, aby som ťa 

vyslobodil." (Jer 1, 19) 

No a práve vtedy, keď takto zabúdame na seba, sa už ani nestaráme o to, ako vyzeráme, ako 

pôsobíme, ako nás berú ostatní ľudia a podobné ohľady. Vo svojej mysli už nepozorujeme 

samých seba, nehodnotíme samých seba, že ako zvonku pred inými vyzeráme a ako na nás oni 

hľadia. Úplne sme na to zabudli, ani na myseľ nám to neprišlo, vôbec nás to nenapadlo. Tak sme 

upriamení na Krista, na konanie toho, čo sa Jemu páči.  

"Chcem si teraz nakloniť ľudí alebo Boha? Alebo sa usilujem páčiť sa ľuďom? Keby som sa ešte 

chcel páčiť ľuďom, nebol by som Kristovým služobníkom." (Gal 1, 10) 

"Ako poslušné deti neprispôsobujte sa takým žiadostiam, ako keď ste boli v nevedomosti." (1Pt 

1, 14) 

Toto je tá jediná dobrá, krásna, radostná, slobodná a spontánna bezohľadnosť Božích synov a 

dcér: keď už neberieme žiadne ohľady na svet, pretože ich už neberieme ani sami na seba. Našim 

vzťažným bodom sa stal Kristus, Boh, od všetkého ostatného sme už navždy slobodní.  

"Ježiš im povedal: "Veru, veru, hovorím vám: Každý, kto pácha hriech, je otrok. … Až keď vás 

Syn vyslobodí, budete naozaj slobodní."" (Jn 8, 34.36) 

Predtým sme boli otrokmi sveta. Stále sme kútikom oka pokukovali okolo seba v túžbe páčiť sa 

ľuďom a svetu, zaslúžiť si ich súhlas, uznanie, ocenenie, odmenu. Teraz už nie. Teraz už hľadíme 

otvorene a naplno iba na Krista a hľadáme už len Jeho súhlas, uznanie, ocenenie, odmenu. Čo do 

sveta sme už úplne slobodní.  

"Čo mi bolo ziskom, kvôli Kristovi pokladám za stratu." (Flp 3,7) 

"Hľa, dám ti zo satanovej synagógy tých, čo hovoria, že sú židia, a nie sú, ale luhajú. Hľa, 

spôsobím, že prídu a poklonia sa pred tvojimi nohami a poznajú, že ťa milujem. Preto, že si 

zachoval moje slovo a vytrval si, aj ja ťa ochránim pred hodinou skúšky, ktorá príde na celý svet 



a preskúša obyvateľov zeme. Prídem čoskoro. Drž sa toho, čo máš, aby ti nik nevzal veniec." (Zjv 

3, 9-11) 

A ak aj nejaké ohľady voči svetu máme, tak už len vzhľadom na Krista, skrze Krista a kvôli 

Kristovi a pre Jeho Kráľovstvo, v Jeho záujme.  

"A nepripodobňujte sa tomuto svetu, ale premeňte sa obnovou zmýšľania, aby ste vedeli rozoznať, 

čo je Božia vôľa, čo je dobré, milé a dokonalé." (Rim 12, 2) 

Je to úplné ponorenie sa do Krista. Ako keď sa potápač ponorí pod vodu. Dovtedy síce bol vo 

vode, ale ešte nie úplne. Hlavou, očami sledoval veci nad hladinou, ľudí, loď, breh... Ústami s 

nimi hovoril. Ale keď sa ponorí pod hladinu, zrazu to všetko zmizne. Zrazu je tu len more a jeho 

svet a nič iné. Zrazu vôbec nezáleží na ničom nad hladinou, všetko to je náhle zabudnuté. Tak je 

to aj s každým, kto sa pustí sveta a úplne sa celý ponorí, pohrúži do Krista, celou svojou 

pozornosťou, celým svojom bytím a Kristus sám sa stane jeho svetom, jeho vesmírom, v ktorom 

žije. Veď On sám Je Kráľovstvom a volá nás, aby sme Ho našli a vošli doň a žili z Neho a v 

Ňom.  

"Keď sa ho farizeji opýtali, kedy príde Božie kráľovstvo, on im povedal: "Božie kráľovstvo 

neprichádza tak, že by sa to dalo spozorovať. Ani nepovedia: “Aha, tu je!” alebo: “Tamto je!”, 

lebo Božie kráľovstvo je medzi vami."" (Lk 17, 20-21) 

"V ten deň spoznáte, že ja som v svojom Otcovi, vy vo mne a ja vo vás." (Jn 14, 20) 

"Ako mňa poslal živý Otec a ja žijem z Otca, aj ten, čo mňa je, bude žiť zo mňa." (Jn 6, 57) 

Človek vtedy zabúda na všetko ostatné, pretože jeho myseľ, jeho život, svet, vyplnil celý a úplne 

Kristus a stal sa mu všetkým.  

"Kto stratí svoj život pre mňa, nájde ho." (Mt 10, 39) 

"Preň som všetko stratil a pokladám za odpadky, aby som získal Krista a našiel sa v ňom." (Flp 

3, 8-9) 

Prečo nežijeme na párty 
Kresťanstvo je takto jednoduché: 

"I vstal a šiel k svojmu otcovi. Ešte bol ďaleko, keď ho zazrel jeho otec, a bolo mu ho ľúto. 

Pribehol k nemu, hodil sa mu okolo krku a vybozkával ho. Syn mu povedal: “Otče, zhrešil som 

proti nebu i voči tebe. Už nie som hoden volať sa tvojím synom.” Ale otec povedal svojim sluhom: 

“Rýchlo prineste najlepšie šaty a oblečte ho! Dajte mu prsteň na ruku a obuv na nohy! Priveďte 

vykŕmené teľa a zabite ho. Jedzme a veselo hodujme." (Lk 15, 20-23) 



Syn zanechal hriech - ktorým je to, že opustil otca. Vrátil sa k otcovi, aby žil s otcom, u otca a 

podľa otca.  

Otec bez výčitiek prijal syna, odpustil mu útek aj premrhaný majetok aj bolesti, ktorú mi spôsobil, 

všetko. Žiadne výčitky. Žiadne vyžadovanie náhrady. Nič.  

Obaja spolu hodujú, plní radosti. To je Eucharistia, liturgia, počiatok Neba na zemi. Koná sa 

denne, ale kto sa ešte do Domu Otca nevrátil, nemôže mať na nej účasť. V čase karantény sme 

mohli sledovať omše len v médiách. Ale aj keď jej nebolo, bez obrátenia, bez návratu od Domu 

Otca, bez obnovenia spoločenstva spoločného života a spoločnej rodiny, stále sme boli na omši 

len diváci, bár sme sa aj do radu na sväté prijímanie postavili.  

Ježiš to naozaj nemohol povedať jasnejšie. V strede Evanjelia je Božie synovstvo. V strede 

kresťanstva je návrat syna do Domu Otca, život v Dome Otca, s Otcom a podľa Otca.  

"... aby si vedel, ako si máš počínať v Božom dome, ktorým je Cirkev živého Boha, stĺp a opora 

pravdy." (1Tim 3, 15) 

"Nik z nás totiž nežije pre seba a nik pre seba neumiera; lebo či žijeme, žijeme Pánovi, či 

umierame, umierame Pánovi. Či teda žijeme alebo umierame, patríme Pánovi." (Rim 14, 7-8) 

Tam, kde sa toto udeje, kde sa naozaj syn vráti k Otcovi do Jeho Domu, – ktorý je skutočný, 

viditeľný a hmatateľný je ním Cirkev a v nej farnosť a v nej malé spoločenstvo, – aby spolu žili 

a pracovali a spolu zásadnú za stôl Eucharistii, tam viac netreba veľkých slov ani veľkých gest 

ani hľadania nejakých pocitov a zážitkov. Tam už nastupuje skutočnosť, opravdivá skutočnosť 

Neba. A tá je hlbšia, než akýkoľvek pocit, skutočnejšia, než akékoľvek slová, prenikavejšia, než 

aj to najúžasnejšie gesto, pretože oni sú len tieňom, toto je však už skutočnosť.  

Niekedy nám niektorí bratia protestanti vyčítajú, že omše nie sú dostatočne hlučné a plné spevu 

a hudby a volania a celej tej šou... Ale uvážte! Kto a kedy u vás doma robí takéto veci? Hostia na 

párty, cudzí, ktorých pozvete na oslavu? Ale nie domáci, ktorí doma žijú! Život je viac, ako párty 

či oslava. Nespočíva v konfetách, dunivej hudbe, svetlách, speve, tanci, efektoch a podobne. Život 

sám je prostý, tichý, bežný, až všedný. Prečo? Pretože nič také nepotrebuje. Je hlboký a skutočný 

sám v sebe. Svetlá a hudba a čačky sú divadlo a program pre návštevníkov, ktorí v dome nežijú. 

Možno občasné povyrazenie, malý milý úlet tých, čo v ňom žijú. Ale nie je to život. Život sa žije 

v prostote. Ba aj spoločné stolovanie sa deje v prostote skutočnej blízkosti spoločenstva rodiny.  

Cudzí, ktorí ešte s Bohom skutočne nežijú a pre ktorých je Boh stále ešte cudzí, možno potrebujú 

nejakú formu náboženskej párty, aby to aspoň trochu 'zažili'. Ale nie tí, ktorí s Bohom žijú, ktorí 

v Ňom prebývajú, ktorí s Ním stolujú, ako vraví Ježiš, že "kto ... otvorí dvere, k tomu vojdem a 

budem s ním večerať a on so mnou" (Zjv 3, 20). Večera nie je hlučná party. Večera, to je intímny 

a súkromný okamih dôverného a hlbokého spoločenstva pri spoločnom jedle, ktoré nepotrebuje 

žiadne efekty, žiadne spevy, žiadne gestá a často ani žiadne slová. Obrátený človek, ktorý sa už 

vrátil k Otcovi, oceňuje pokoj, ticho, spočinutie. Je doma. Je domáci. Nie hosť na párty pre 

cudzích.  



Prosté spoločenstvo modlitbe, v ktorej už nie je potreba slov, lebo je to sedenie syna s Otcom a 

Bratom na priedomí za večerného vánku. Prosté spoločenstvo práce v Otcovej vinici a na Otcovej 

roli, spoločný pot a námaha so starším Bratom i spoločná radosť z ovocia, ktoré z nej vzišlo a 

ktoré ostáva. A nakoniec pokojná, hlboká a tichá večera v hlbokej rodinnej láske, rodinnom 

spoločenstve, hlbokej blízkosti tých, ktorí spolu žijú a spolu pracovali, pri stole Eucharistie. Je to 

ako zostúpiť do samého srdca Boha, do srdca Trojice. A vskutku k tomu sme pozvaní! Toto je 

život obrátených a súčasné aj od mena obrátených. Toto je Nebo, jeho počiatok na zemi.  

"Milosťou krstu sme „v mene Otca i Syna i Ducha Svätého“ (Mt 28,19) povolaní mať účasť na 

živote Najsvätejšej Trojice „tu na zemi v temnote viery a po smrti vo večnom svetle“." (KKC 

265) 

Boh je skutočnosť. A kde je skutočnosť, stráca sa potreba vonkajšieho pozlátka. Vonkajšie sa 

redukuje na tie najprostejšie a najzemitejšie úkony a symboly a plynie do prostého a číreho bytia, 

ticha, mlčania.  

"Keď vystúpili na breh, videli rozloženú pahrebu a na nej položenú rybu a chlieb. Ježiš im 

povedal: "Doneste z rýb, čo ste teraz chytili!" … Ježiš im povedal: "Poďte jesť!" A nik z učeníkov 

sa ho neodvážil spýtať: "Kto si?", lebo vedeli, že je to Pán. Ježiš pristúpil, vzal chlieb a dával im; 

podobne aj rybu." (Jn 21, 9-10.12-13) 

Už to nie je o tom, že od Boha niečo chceme. Všetko máme. Jeho máme. Dokonca už ani o tom, 

že Mu niečo hovoríme. Veď vie všetko. Je to o tom, že spolu sme, len sme, nič než sme, blažení. 

Nie v strese. Nie v hektickom zhone. V pokoji. "Pokoj vám zanechávam, svoj pokoj vám dávam. 

Ale ja vám nedávam, ako svet dáva. Nech sa vám srdce nevzrušuje a nestrachuje." (Jn 14, 27) 

Svojim spôsobom je všetko umelé. Len pokoj, len samo bytie sú skutočne skutočné, v plnosti 

pravdivé. V nich je hĺbka prevyšujúca každú výšku. Nie vzopätie, ale uvoľnenie a podanie sa je 

cestou do Domu Otca. Prostá viera. Prostá nádej. Prostá láska.  

Agenti Kráľovstva 
Stačí trochu nepozornosti, a v strede sa zase ocitneme my sami namiesto Krista a naše Ego začne 

s podivuhodnou nezdolnosťou ožívať.  

O duchovnom živote začneme uvažovať ako o svojich postojoch a pocitoch, začneme 

analyzovať, prečo nedokážeme veriť tak nejako úplne a milovať tak nejako úplne... namiesto 

toho, aby sme v láske upreli oči na Krista a hľadeli na Neho.  

Apoštolát, pastorácia sa ani nevieme kedy a ako zmenia na spôsob sebarealizácie, v ktorej sa 

opierame o vlastnú vieru, o vlastné sily a schopnosti, zakladáme si na svojich umeniach a 



vedomostiach... A ani nebadáme, ako sme sa sami sebe stali modlou, ktorej slúžime, okolo ktorej 

sa točí náš život - a Boh sám je kdesi von, za dverami...  

"Preto aj my, obklopení takým oblakom svedkov, zhoďme všetku príťaž a hriech, ktorý nás 

opantáva, a vytrvalo bežme v závode, ktorý máme pred sebou, s očami upretými na Ježiša, 

pôvodcu a zavŕšiteľa viery. On namiesto radosti, ktorá sa mu núkala, vzal na seba kríž, pohrdol 

potupou a sedí po pravici Božieho trónu. Myslite na toho, ktorý zniesol také protirečenie 

hriešnikov, aby ste neochabovali a neklesali na duchu." (Hebr 12, 1-3) 

Tak nám to radí Božie slovo. V tom je tajomstvo obrátenia. S očami upretými na Krista. Kristus 

v strede. Kristus, Pán. Kristus, Kráľ.  

Mnohí hovoria, že to tak u nich je. Ale nie je. Ego je záludné a je tak ľahké a zvodné myslieť si, 

že slúžim Kristovi a pri tom slúžiť sebe a realizovať seba a stále si myslieť, že veď to je pre 

Krista, Kristus je predsa stále v strede, veď to stále robíme pre Neho.  

Skúste si predstaviť vyjednávača, ktorý ide do nepriateľskej krajiny zastupovať svoju vlasť v 

jednaniach a vyjednať pre ňu čo najlepšie výhody a podmienky. Skúste si predstaviť, aké 

postavenie má v jeho mysli, postojoch, konaní, cieľoch jeho krajina, ktorej je vyslancom. Ako 

všetko sústreďuje na jej záujmy a prospech. Ako mu ani nenapadne sledovať nejaké vlastné 

záujmy, vlastný prospech, nejako vyvyšovať seba či konať niečo sám za seba. Veď mu na tom ani 

nezáleží. Je v nepriateľskej krajine. Jeho domov je inde a tam, keď sa vráti a úspešne, je aj jeho 

odmena.  

"Sme teda Kristovými vyslancami." (2Kor 5, 20) 

"Hľa, posielam vás ako ovce medzi vlkov. Buďte teda opatrní ako hady a jednoduchí ako 

holubice." (Mt 10, 16) 

"Choďte teda, urobte učeníkmi všetky národy, krstiac ich v mene Otca i Syna i Ducha Svätého a 

učiac ich zachovávať všetko, čo som vám prikázal. A hľa, ja som s vami po všetky dni až do 

skončenia sveta." (Mt 28, 19-20) 

Skúste to do seba nasať. Máte to? Máte v sebe ten pocit, postoj, vedomie: som vyjednávač, 

vyslanec, alebo ak chcete, obchodný zástupca mojej firmy Nebeské Kráľovstvo a môjho 

zamestnávateľa, Krista? Som tu, aby som tu pre Neho našiel akoby nové odbytiská, nový priestor 

pre expanziu Kráľovstva? Som tu ako vyslanec a agent cudzej mocnosti, aby som vo svete ako 

vyslanec Kráľovstva získaval preň ľudí, podporu, upevňoval jeho autoritu, silu, vplyv vo svete 

ktorý je mu nepriateľský?  

Ak mám v sebe tento pocit, postoj, potom je Kristus samozrejme v strede. Kráľovstvo je v strede. 

Ja sám pomeriavam seba Kráľovstvom. Úspech Kráľovstva a jeho rast je mojim úspechom a 

rastom, mojou slávou. Nie v zmysle toho, že by to bola moja zásluha, ale v tom zmysle, že som 

s Kristom a Jeho Kráľovstvom úplne stotožnený. Mojim prospechom je to, čo prispieva 

Kráľovstvu. Mojou slávou je veľkosť a sila a sláva Kráľovstva, pretože som v jeho službách, som 



jeho vyslanec. A vo všetkom, čo robím, sa opieram o toho, ktorý ma poslal. Veď sám zo seba 

som nič, jeden malý, slabý, bezmocný a ničotný človiečik. Všetka moja sila, všetka vážnosť ktorú 

mám, všetka autorita, všetko toto spočíva v Kráľovstve a v tom, že ho zastupujem a konám v 

jeho mene a jeho autoritou. To je to jediné, s čím môžem rátať a na čo sa môžem spoliehať, že 

totiž Kristus, Jeho Moc a Jeho Kráľovstvo stoja za mnou. Okrem toho nemám nič. Bez toho som 

sám bezmocný a opustený človek uprostred Ríše Zlého, svojho smrteľného Nepriateľa.  

"Ján odpovedal: "Človek si nemôže prisvojiť nič, ak mu to nebolo dané z neba. Vy sami ste 

svedkami, že som povedal: Ja nie som Mesiáš, ale som poslaný pred ním. Ženích je ten, kto má 

nevestu. A ženíchov priateľ, ktorý je pri ňom a počúva ho, veľmi sa raduje zo ženíchovho hlasu. 

A táto moja radosť je úplná. On musí rásť a mňa musí ubúdať."" (Jn 3, 27-30) 

Náš Kráľ nás poslal do tohto sveta ako svojich vyslancov a agentov, aby sme tu organizovali 

odpor voči Diablovi, aby sme tu zakladali bunky Kráľovstva, centrá odporu, aby sme podrývali 

moc Diabla a aby sme ľuďom otvárali cestu k oslobodeniu.  

"Podľa toho, kto aký dar dostal, slúžte si navzájom ako dobrí správcovia mnohotvárnej Božej 

milosti. Keď niekto hovorí, tak len ako Božie slovo; keď niekto slúži, tak len z moci, ktorú 

uštedruje Boh, aby bol vo všetkom oslávený Boh skrze Ježiša Krista. Jemu sláva a vláda na veky 

vekov. Amen." (1Pt 4, 10-11) 

Jediné, na čo sa môžeme spoliehať, je Moc Kráľovstva za nami. Ona drží Diabla stranou, inak 

by nás ihneď zničil - a možno to aj nakoniec urobí. No a čo? Len nás tak vráti domov ku 

Kristovi...  

Dovtedy ale budeme hovoriť Kristove slová a spoliehať sa len na Kristovu moc a na možnosti a 

prostriedky Kráľovstva, pretože to je naša jediná sila a výhoda, ktorú ako osamelí vyslanci cudzej 

krajiny vo svete máme. A budeme vo všetkom hľadať len a jedine jej záujmy, v každej chvíli a 

na každom mieste, úplne automaticky, budeme hľadať šance a možnosti a príležitosti, ako a 

kadiaľ preniknúť hlbšie, ako a kadiaľ a ku čo najviac ľuďom priniesť semienko Kráľovstva. Sme 

predsa jeho služobníci, vyslanci, agenti. To je naša identita v tomto svete, náš job, spôsob 

pohľadu na veci, na svet, na seba, na všetko.  

Vyslanec Kráľovstva.  

Sám osebe nikto, sám seba sťahujúci do úzadia, aby čo najviac vynikol Kristus a Kráľovstvo, 

ktoré zastupuje a prezentuje. Nehľadá nijako a v ničom seba, svoje záujmy či svoj prospech, lebo 

vie, že jeho jediným prospechom je odmena, ktorá ho čaká, ak dobre splní svoje poslanie. Jeho 

jediným záujmom je preto záujem Kráľovstva, jeho veľkosť, jeho rast, jeho sláva.  

"Vtedy mu Peter povedal: "Pozri, my sme opustili všetko a išli sme za tebou. Čo z toho teda 

budeme mať?" Ježiš im povedal: "Veru, hovorím vám: Pri obnovení sveta, keď Syn človeka 

zasadne na trón svojej slávy, aj vy, čo ste išli za mnou, zasadnete na dvanásť trónov a budete 

súdiť dvanásť kmeňov Izraela. A každý, kto pre moje meno opustí domy alebo bratov a sestry, 



alebo otca a matku, alebo deti, alebo polia, dostane stonásobne viac a bude dedičom večného 

života." (Mt 19, 27-29) 

Sám osebe je len jeden obyčajný, slabý, bezmocný človek, ktorého je tak ľahké zraziť - ale 

súčasne mocný, pretože na ňom spočíva imunita vyslanca a za ním stojí všetka moc a bohatstvo 

Kráľovstva a jeho Kráľa. Ale mocný nie sebou ani zo seba, lež Kráľovstvom. A len dovtedy, kým 

sa nijako nespolieha na nič zo seba, len na toto.  

"V takom rozsahu, v akom sa rozhodneme, že nechceme inú bezpečnosť alebo argument, s ktorým 

čeliť svetu, než s Ježišom Kristom ukrižovaným, s takou mocou nám Boh príde na pomoc, dokonca 

aj dnes, aby sme robili, znamenia, divy a zázraky." (Raniero Cantalamessa)  

"A povedal im: "Choďte do celého sveta a hlásajte evanjelium všetkému stvoreniu. … A tých, čo 

uveria, budú sprevádzať tieto znamenia: v mojom mene budú vyháňať zlých duchov, budú hovoriť 

novými jazykmi, hady budú brať do rúk a ak niečo smrtonosné vypijú, neuškodí im; na chorých 

budú vkladať ruky a tí ozdravejú." Keď im to Pán Ježiš povedal, vzatý bol do neba a zasadol po 

pravici Boha. Oni sa rozišli a všade kázali. Pán im pomáhal a ich slová potvrdzoval znameniami, 

ktoré ich sprevádzali." (Mk 16, 15.17-20) 

V tom je rozdiel medzi človekom Starého Zákona a kresťanom. Ten prvý, aj keď sa snaží byť 

dobrým, stále patrí tomuto svetu, žije v ňom, tu hľadá svoje záujmy a svoje šťastie. Ten druhý tu 

už doma nie je. Domov má v Nebi a tu, vo svete, má len jedinú životnú úlohu, poslanie a zmysel: 

zastupovať, reprezentovať v tomto svete všetkým čím je a čo robí Nebo a sledovať vo všetkom 

jeho záujmy. Ak v tom obstojí so cťou, v Nebi a samo Nebo bude jeho odmenou.  

"Hľadajte teda najprv Božie kráľovstvo a jeho spravodlivosť a toto všetko dostanete navyše." (Mt 

6, 33) 

Pre agenta ako sme my je firma/krajina, ktorú zastupuje, všetkým. Hľadá jej záujmy, jedná v jej 

mene, koná v jej zastúpení, v hraniciach, ktoré mu ona vyznačila, ňou sa zaštiťuje, pre ňu pracuje, 

jej je verný a oddaný, ju reprezentuje všetkým a vo všetkom, čo robí, ako žije a ako vyzerá, tam 

sa po skončení misie vráti, tam na neho čaká jeho odmena – preto je vo svojom poslaní 

nekompromisný a neúplatný, nik totiž nedokáže preplatiť toho, pre koho pracuje. Sám ako 

súkromná osoba v podstate ani akoby neexistoval. Jeho osobné meno je nedôležité. Všetka jeho 

identita i jeho meno, vplyv, vážnosť, postavenie, všetko sa odvíja od tohto jediného: Som 

vyslanec Kráľovstva a zastupujem tu Kráľovstvo a jeho Kráľa.  

*** 

Predstavte si sami seba ako vyslanca slobodnej a bohatej krajiny uprostred neslobodnej, 

chudobnej a šedivej diktatúry. Ste jediní slobodní uprostred zotročenej krajiny. Sloboda, 

sebaistota, radosť,… všetko toto z vás vyžaruje ako svetlo. Ste ako z iného sveta, lebo naozaj ste 

z iného sveta. Diktátor nad vami škrípe zubami, ale nič nezmôže, lebo máte imunitu, nad vami 

nemá žiadnu moc, ste pod ochranou svojej krajiny. Môže vám prekážať, nenenávidieť vás, viesť 

proti vám kampane a propagandu, ale nemôže vám zabrániť, aby ste v samom srdci jeho tyranie 



konali svoju misiu. Jediné, čo môže – ak sa na to odváži – je vyhostiť vás zo svojej krajiny preč, 

ale tým dosiahne len to, že sa vrátite domov, do svojej milovanej a nádhernej vlasti, ktorá je 

v Nebi… Toto znamená, byť kresťanom vo svete. 

Život agentov Kráľovstva 
Vo vonkajšom svete majú štáty v cudzine svoje veľvyslanectvá, ktoré sú chápané akú súčasť danej 

krajiny, jej zvrchované územie, kde platia jej zákony. Aj my máme po svete rozosiate naše 

zvrchované územia, veľvyslanectvá, pevnosti a hrady, kde neplatí žiadna Diablova moc - kostoly 

a v nich Eucharistiu, ktorá je vrcholnou formou prítomnosti Pána v tomto svete. Miesta Božej 

Moci, miesta uzdravenia a oslobodenia.  

Veľvyslanec, aj keď žije v cudzine, stále je občanom svojej vlasti. Preto má diplomatickú imunitu, 

preto býva na veľvyslanectve. My kresťania, tiež máme imunitu pred Diablom - ak len 

zotrvávame v Kristovi a kým len srdcom stále žijeme v Kráľovstve a patríme Kráľovstvu, aj keď 

telom plníme svoju misiu vyslancov Kráľovstva v ríši Zlého.  

"Podriaďte sa teda Bohu; diablovi sa vzoprite a ujde od vás." (Jak 4, 7) 

Ako pozemskí veľvyslanci sa pravidelne spájajú so svojou krajinou a pravidelne komunikujú so 

svojimi vládami a ich veľvyslanectvá chránia ich vlastní vojaci a ochrankári, aj my denne 

komunikujeme so svojím Kráľom v modlitbe. V adorácii denne odpočívame v Pokoji Jeho 

Kráľovstva, v Jeho nežnej a mocnej Prítomnosti a, nakoľko sa to len v cudzine sveta dá, sa 

obnovujeme a pookrievame v domáckosti Neba. Nakoniec denne od Neho prijímame Jeho silu a 

ochranu v liturgii - či už je to liturgia hodín, či liturgia svätej omše, či raz za čas útočisko 

sviatostnej spovede... toto sú naše spojivá s Kráľom, v nich obnovujeme svoju imunitu a odolnosť 

voči Zlému a jeho deštruktívnemu vplyvu. Je to podobné, ako keby človek v prostredí plnom 

smrtiacich nákaz denne bral vakcínu na ochranu pred nimi. Našou vakcínou je liturgia, lebo v 

nej úplne jedinečným spôsobom vstupujeme do jednoty s Kristom a On vstupuje do nás a 

rozširuje na nás svoju moc a ochranu pred Zlým.  

"Kto je moje telo a pije moju krv, ostáva vo mne a ja v ňom." (Jn 6, 56) 

"Kto ostáva v ňom, nehreší; kto hreší, ten ho nevidel, ani nepoznal. … Vieme, že nik, kto sa 

narodil z Boha, nehreší, ale chráni ho ten, ktorý sa narodil z Boha, a Zlý sa ho nedotkne. Vieme, 

že sme z Boha a celý svet je v moci Zlého. A vieme, že prišiel Boží Syn a dal nám schopnosť 

poznať toho Pravého. A my sme v tom Pravom, v jeho Synovi Ježišovi Kristovi. On je ten Pravý, 

Boh a večný život." (1Jn 3, 6; 5, 18-20) 

Hoci sme v cudzine, v cudzej krajine, predsa podobne ako pozemskí veľvyslanci, aj my máme 

doma, v Nebi, svoju rodinu, množstvo známych a priateľov, ktorí nám odtiaľ, z nebeského 

zahraničia, pomáhajú a podporujú naše dielo a my sa môžeme spoliehať na ich pomoc a podporu 



a tešiť sa z toho, že keď naša misia na zemi raz skončí, budeme s nimi už nielen takto, na diaľku, 

ale vrátime sa domov a budeme s nimi už naplno, zhromaždení okolo svojho Kráľa, ktorý na nás 

čaká v ich strede.  

"No vy ste sa priblížili k vrchu Sion a k mestu živého Boha, k nebeskému Jeruzalemu, k myriadám 

anjelov, k slávnostnému zhromaždeniu a k spoločenstvu prvorodených, ktorí sú zapísaní v nebi, 

k Bohu, sudcovi všetkých, k duchom spravodlivých, ktorí už dosiahli dokonalosť." (Hebr 12, 22-

23) 

"A počul som hlas z neba; bol ako hukot veľkých vôd a rachot mocného hromobitia. Hlas, ktorý 

som počul, znel, ako keď citaristi hrajú na svojich citarách. A spievali čosi ako novú pieseň pred 

trónom, pred štyrmi bytosťami a pred starcami. A tú pieseň sa nemohol nik naučiť, iba tých 

stoštyridsaťštyritisíc vykúpených zo zeme." (Zjv 14, 2-3) 

Dovtedy ale máme svoju prácu. Slobodní uprostred zotročeného sveta. Slobodní uprostred 

umlčaných. Nedotknuteľní uprostred bezmocných. Tí, ktorí poznajú pravdu, ktorí zažili Kráľovu 

moc, ktorí na vlastnej koži zažili a žijú slobodu a krásu Kráľovstva, svedčiaci o nej uprostred 

šedivej masy sveta, ktorá okrem otroctva nič iné nikdy nevidela ani nezažila. Vyslaní agenti 

Kráľa, ktorí Zlému napriek svedčia o Svetle uprostred tmy, ktorí napomáhajú a podporujú 

každého a všetko, čo oslabuje moc Zlého, každého, kto sa rozhodne zdvihnúť hlavu a zhodiť zo 

seba reťaze otroctva, nevedomosti a biedy sveta.  

"Vy ste svetlo sveta. Mesto postavené na návrší sa nedá ukryť. Ani lampu nezažnú a nepostavia 

pod mericu, ale na svietnik, aby svietila všetkým, čo sú v dome. Nech tak svieti vaše svetlo pred 

ľuďmi, aby videli vaše dobré skutky a oslavovali vášho Otca, ktorý je na nebesiach." (Mt 5, 14-

16) 

Samou svojou prítomnosťou, tým že sme plní Svetla uprostred tieňov a hmiel, plní radosti a 

jasania uprostred náreku a stonania, že otvorene žijeme svoje životy a otvorene a verejne sa 

modlíme a verejne slávime Kráľovu liturgiu pred tvarou všetkých a Zlému naprotiveň, tým, 

že udržujeme vo svete ako znamenia svoje kostoly a komunity Cirkvi – farnosti a v nich 

zvrchované a slobodné enklávy Kráľovstva uprostred sveta, už tým samým mocne narušujeme 

zámery a moc Zlého a vnášame nádej tam, kde žiadna nebola. Čo potom, ak začneme popri tom 

aj hovoriť a konať?  

"Stále ohlasuje evanjelium. A ak je to nutné, použite aj slová..." (sv. František z Assisi)  

Otvorene a pred všetkými žiť skutočný Boží nebeský život so všetkým, čo k nemu patrí a so 

všetkými jeho zdrojmi a prameňmi, to je naša najväčšia sila, najmocnejší nástroj i najväčšia 

radosť v tomto svete! 

Denne v adorácii odpočívať v Prítomnosti Vzkrieseného. Denne sa živiť a posilňovať v omši 

Chlebom Života, Chlebom z Neba, nebeskou mannou. Denne sa zhovárať s Kráľom, so 

Ženíchom, našim Ochrancom a Záchrancom... A hoci telom vo svete, srdcom, vnútrom, samým 



bytím a životom už byť v Nebi a žiť radosť a blaženosť Neba. Toto je údel vyslancov Kráľa, 

miláčikov Pána, rytierov Kráľovstva vo svete.  

Spoločenstvo veteránov 
Na svete môžeme medzi sebou zažiť krivdu, útrapy, bolesť, ale ak nájdeme Krista a v Ňom 

zavŕšime svoje životy v Sláve, všetko toto sa zmení na spoločnú skúsenosť, ktorá nás ešte viac 

spojí a zjednotí, ešte viac utuží naše spoločenstvo, veď sme spolu čosi prežili a spolu kamsi 

dospelí. Spoločná skúsenosť, dokonca aj vzájomne spôsobená bolesť a utrpenie, očistené 

pokáním u seba a odpustením navzájom v Kristovi, v skúseností Jeho lásky, je dôležitý 

komponent jednoty spoločenstva. A teda aj Neba.  

Preto Písmo hovorí: "sme aj dedičia: Boží dedičia a Kristovi spoludedičia; pravda, ak s ním 

trpíme, aby sme s ním boli aj oslávení" (Rim 8, 17). On trpel za nás, my s Ním pre Jeho dielo. 

On zomrel za nás, my sme dali život v Jeho službe. Oboje vytvára základ spoločnej skúsenosti 

pre vzájomnú jednotu a spoločenstvo medzi Bohom Ježišom Kristom a nami, ako vraví sám Ježiš: 

"Vy ste vytrvali so mnou v mojich skúškach a ja vám dávam kráľovstvo, ako ho môj Otec dal mne, 

aby ste jedli a pili pri mojom stole v mojom kráľovstve" (Lk 22, 28-30).  

Nie je možné žiť s Ježišom inak, než žiť s Ježišom. Nie je možná iná jednota s Ježišom, než s 

Ním žiť a pracovať a aj namáhať sa a trpieť.  

Myslím, že aj to je dôvod, prečo sa Boh stal človekom ako my, prečo ľudsky pracoval na 

Kráľovstve, prečo sa ľudsky namáhal a prečo ľudsky trpel preň a pre nás - aby nám dal možnosť 

pripojiť sa k Nemu rovnakým spôsobom a tak "sme sa stali účastníkmi Krista" (Hebr 3, 14). Aby 

sme mohli jedného dňa sadnúť s Ním v tomto rovní s rovným, pretože On aj my sme rovnako 

pracovali, rovnako sa namáhali, rovnako trpeli, rovnako dali život jeden za druhého - preto 

teraz sme bratia a spoločníci, sme si blízki, skutočne blízki spôsobom, aký by sa nijak inak 

vytvoriť nedal! Tak to pochopil už Pavol, keď hovorí: "Pre všetkých som sa stal všetkým, aby 

som zachránil aspoň niektorých. A všetko robím pre evanjelium, aby som mal na ňom podiel" 

(1Kor 9, 22-23). Preto Peter kresťanov nabáda: "Keď teda Kristus trpel v tele, aj vy sa vyzbrojte 

tým istým zmýšľaním" (1Pt 4, 1-2).  

Toto nás nakoniec spája aj so všetkými spasenými v Nebi. Hoci sme sa na zemi nestretli, sme, 

budeme, ako veteráni vojny, ktorí sa stretnú a spomínajú: a ty si kde bojoval? Kde ťa zranili? 

Aké to tam, u vás, bolo? Aj spoločenstvo svätých v Nebi je podobné: A ty si kde pracoval na 

Kráľovstve? Kde si bojoval za spásu sveta? Aké to tam, v tej dobe, u vás, bolo? Ako a kde si padol 

za Ježiša? Spoločná skúsenosť, spoločná láska, spoločná oddanosť jednému a tomu istému i 

spoločná námaha, bolesť, utrpenie, spoločná obeta ležia v samom základe lásky, jednoty a 

spoločenstva svätých v Nebi, ktoré je presne takýmto spoločenstvom 

víťazov, spoločenstvom veteránov Veľkej Vojny Baránka a Draka.  



"Na nebi sa strhol boj: Michal a jeho anjeli bojovali proti drakovi. Bojoval drak i jeho anjeli, ale 

neobstáli a už nebolo pre nich miesto v nebi. A veľký drak, ten starý had, ktorý sa volá diabol a 

satan, čo zvádzal celý svet, bol zvrhnutý; zvrhnutý bol na zem a s ním boli zvrhnutí jeho anjeli. A 

počul som mohutný hlas volať v nebi: "Teraz nastala spása, moc a kráľovstvo nášho Boha a 

vláda jeho Pomazaného, lebo bol zvrhnutý žalobca našich bratov, ktorý na nich dňom i nocou 

žaloval pred naším Bohom. Ale oni nad ním zvíťazili pre Baránkovu krv a pre slovo svojho 

svedectva; a nemilovali svoj život až na smrť." (Zjv 12, 7-11) 

"Kto zvíťazí, ten takto bude oblečený do bieleho rúcha a jeho meno nevymažem z knihy života, 

ale vyznám jeho meno pred svojím Otcom a pred jeho anjelmi." (Zjv 3, 5) 

"Potom som videl; a hľa, veľký zástup, ktorý nik nemohol spočítať, zo všetkých národov, kmeňov, 

plemien a jazykov. Stáli pred trónom a pred Baránkom, oblečení do bieleho rúcha, v rukách mali 

palmy a mohutným hlasom volali: "Spása nášmu Bohu, ktorý sedí na tróne, a Baránkovi!" … I 

prehovoril jeden zo starcov a povedal mi: "Kto sú títo oblečení do bieleho rúcha a odkiaľ prišli?" 

Povedal som mu: "Pán môj, ty to vieš." A on mi povedal: "To sú tí, čo prichádzajú z veľkého 

súženia: oprali si rúcha a zbielili ich v Baránkovej krvi. Preto sú pred Božím trónom a dňom i 

nocou mu slúžia v jeho chráme. A ten, čo sedí na tróne, bude prebývať nad nimi. Už nebudú 

hladovať ani žízniť, nebude na nich dorážať ani slnko, ani iná horúčosť, lebo Baránok, čo je v 

strede pred trónom, bude ich pásť a privedie ich k prameňom vôd života. A Boh im zotrie z očí 

každú slzu."" (Zjv 7, 9-10.13-17) 

Nemôže byť spoločníkom víťazov, kto s nimi nebojoval. Nemôže byť súčasťou Nesmrteľnej 

légie veteránov v Nebi, kto s nimi nepadol pre Krista. Pravdu mali Severania, keď v ich Valhale 

bolo miesto iba pre bojovníkov padlých v boji - tí, ktorí zomreli v posteli a bez boja, skončili v 

Niflheime, v Pekle... Jediné, čo nechápali, bola povaha tohto boja...  

Presne takto o Nebi a živote v ňom hovorí aj sám Ježiš: "Kto chce ísť za mnou, nech zaprie sám 

seba, vezme svoj kríž a nasleduje ma. Lebo kto by si chcel život zachrániť, stratí ho, ale kto stratí 

svoj život pre mňa a pre evanjelium, zachráni si ho." (Mk 8, 34-35) A preto "radujte sa, keď máte 

účasť na Kristových utrpeniach, aby ste sa radovali a plesali aj vtedy, keď sa zjaví jeho sláva. 

Keď vás hanobia pre Kristovo meno, ste blahoslavení, lebo Duch slávy a Boží na vás spočíva" 

(1Pt 4, 13-14). Veď ako inak by sme chceli mať spoločenstvo s Kristom, než mať spoločenstvo 

s Kristom? Ako inak by sme chceli byť spoločníci Krista, než byť spoločníci Krista? Ako Inak 

by sme mohli s Ním byť vzkriesení a oslávení, než že s Ním aj najprv zomrieme?  

 



EVANJELIZOVAŤ? FAKT TO TREBA? 
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zlá otázka – kto? – svätosť a dokonalosť – láska – stvoriteľstvo – treba teda evanjelizovať? 

Vráťme sa ešte raz k otázke, načrtnutej v rozhovore s emeritným 
pápežom Benediktom XVI.: „Zatímco otcové a teologové středově-
ku se ještě mohli domnívat, že se v podstatě celé lidstvo stalo 
katolickým a že pohanství existuje pouze na okraji, objev nového 
světa na počátku novověku radikálně změnil perspektivy. V druhé 
polovině minulého století se zcela ujalo mínění, že Bůh nemůže 
nechat jít do záhuby všechny nepokřtěné a čistě přirozené štěstí 
není ani pro ně reálnou odpovědí na otázku lidské existence. Velcí 
misionáři 16. století byli ještě přesvědčeni, že kdo není pokřtěn, je 
navždy zavržen, což vysvětluje jejich misionářské nasazení. V 
katolické církvi po Druhém vatikánském koncilu však toto přesvěd-
čení bylo zcela opuštěno. Z toho plyne … hluboká krize. … Zdá 
[se], že se tím odnímá motivace k dalšímu misionářskému nadšení. 
Proč by měli být lidé přesvědčováni k přijetí křesťanské víry, když 
se mohou spasit i bez ní?“ 

No vážne, prečo by sme mali evanjelizovať? Vynakladať námahu 
na to, aby sa iní ľudia stali kresťanmi? Ak sa spasiť môžu aj ako 
nekresťania – nie je to potom zbytočná námaha? 

V skutočnosti je otázka „Je potrebné evanjelizovať?“ veľmi 
zlou otázkou. Nie je síce úplne od veci a má svoje opodstatnenie. 
Je ale vo svojej podstate príliš cukríková1. Odráža skôr predstavu 
Boha ako Sudcu, ktorý hodnotí, či sme dosť dobrí pre vpustenie do 
Neba. Ak sme popáchali nejaké hriechy a neboli nám tým správ-
nym spôsobom zo strany Boha odpustené (spoveď, uverenie v 
Krista ako osobného Spasiteľa,...), tak nás Boh pošle za trest do 
Pekla. Ak sme však nejaké zlo konali, ale nevedeli sme, že je to zlo, 
tak potom to nie je hriech (ten musí byť vedomý a dobrovoľný) – a 
teda pre svoju nevedomosť do Neba ísť môžeme a nie sme Bohom 
potrestaní v Pekle. Odtiaľ je už len krok k onomu známemu vtipu, 
ktorý milujú najmä ateisti: Stretnú misionári ľudožrúta a vysvetľujú 
mu, aké je zlé, že zabíja a je ľudí. A že ho Boha za to potrestá 
zatratením v pekle, ak sa neobráti a neprestane s tým. A on sa ich 
pýta: A keby som to robil z nevedomosti, tiež by mi to Boh počítal 
ako hriech? A oni na to: Isteže nie! A ľudožrút: Prečo ste teda za 
nami prišli a všetko nám tu teraz zvestujete? Keby sme neboli 
spoznali Boha a nezvestovali by ste nám toho svojho Krista, mohli 
sme byť všetci spasení. Takto sa musíme alebo namáhavo zmeniť, 
alebo sa zatratíme! Bolo by pre nás lepšie, keby ste nás nikdy 
neevanjelizovali! Pekný vtip. Podľa tejto logiky je naozaj lepšie 
nikdy o Kristovi nepočuť. Nevedomosť sa tak javí lepšou cestou do 
Neba ako viera a nasledovanie Krista po namáhavej a úzkej ceste 
Evanjelia2. Celkovo vtip pekne poukazuje na absurditu naivného 
cukríkového kresťanstva. Ale my už vieme, že veci predsa len 
fungujú inak, úplne inak3. A preto aj s evanjelizáciou sa veci majú 
inak, než by sa mohlo na prvý pohľad zdať. 

Jadro problému evanjelizácie, apoštolátu, misií a všetkého, čo s 
tým súvisí, je v skutočnosti niekde úplne inde! Poďme sa teda na to 
pozrieť krok za krokom! 

KTO by mal evanjelizovať? „Sviatosť birmovania ich [veriacich] 
dokonalejšie spája s Cirkvou a obohacuje ich zvláštnou silou 
Ducha Svätého, takže sú vo zvýšenej miere viazaní, ako praví 

                                                           
1 porov. úvaha č. 339 „Čo vám rodičia možno nikdy nepovedali“ 
2 porov.: „Vchádzajte tesnou bránou, lebo široká brána a priestranná cesta vedie do 
zatratenia a mnoho je tých, čo cez ňu vchádzajú.  14 Aká tesná je brána a úzka cesta, 
čo vedie do života, a málo je tých, čo ju nachádzajú!“  (Mt 7,13-14 SSV) 
3 porov. úvaha č. 444 „Svätosť? Naozaj to treba?“ 

svedkovia Kristovi, šíriť a brániť vieru slovom a skutkom.“ (Lu-
men gentium 11). Ide teda už o zrelých kresťanov, ktorí prešli 
úplnou kresťanskou iniciáciou a teda už nielenže sami kráčajú po 
ceste Božieho Života, ale ho už aj stále viac a viac žijú a stále viac 
sa s ním stotožňujú. Je to logické. Nemôžete dať, čo sami nemáte. 
Ak by ste to napriek tomu skúšali robiť, len by ste naplnili Ježišo-
vo varovanie, že takíto ľudia: „sú slepými vodcami slepých. A keď 
slepý vedie slepého, obaja padnú do jamy“ (Mt 15,14 SSV). Len 
ak sami žijeme Božím Životom, môžeme k nemu volať, pozý-
vať a privádzať iných ľudí. Skôr nie. 

AKÉ sú znaky Božieho Života? Mohli by sme ich zhrnúť do 
nasledovného: svätosť a dokonalosť, láska, stvoriteľstvo. Pozrime 
sa na nich podrobnejšie! 

1) SVÄTOSŤ a DOKONALOSŤ: Stará filozofická zásada 
hovorí, že „Bonum est diffusivum sui!“, čiže „Dobro sa chce (túži) 
rozdávať!“ Svätosť a dokonalosť sa túžia zdieľať a rozdávať. 
Túžia po tom, aby aj iní zažívali ich krásu – a keď ju zažívajú, aby 
sa mohli spoločne s nimi o túto krásu a nádheru zdieľať. Takto 
koná aj Boh voči nám, ľuďom: Bůh nechtěl stvořit živou loutku, 
svoji věc, ani šťastného a poslušného živočicha, ale bytosti „k 
svému obrazu a nám podobné" (Gn 1,26). Chtěl stvořit boha, jak 
říká Písmo: „řekl jsem, jste bohové" (Žl 82,6). Tuto větu pak 
přejímá Ježíš ve své odpovědi Židům: „Což nestojí ve vašem 
Zákoně: řekl jsem, jste bohové?" (J 10,34). Bůh nemůže potřebo-
vat povolné otroky. Bůh chtěl stvořit bytosti schopné podílet se na 
jeho životě ve Trojici, na radosti tří tvořících osob této svaté 
Jednoty … podobná jemu, nestvořenému Tvůrci, a hodná podílet 
se na jeho životě a jeho radosti.“ (Claude Tresmontant) 

Ak teda žijeme opravdivú krásu Božieho Života a užívame si 
rozkoš stále vzrastajúcej svätosti a dokonalosti – potom v nás je 
túžba deliť sa s touto krásou aj s ostatnými ľuďmi. A teda túžba, 
aby aj oni spoznali Krista a krásu Života s Bohom, do ktorého nás 
Kristus vovádza. Je v nás teda prirodzená túžba a potreba 
evanjelizovať. Nevydržali by sme bez toho, aby sme sa o 
radosť Božieho života delili s inými, ktorí ho ešte nepoznajú. A 
ak by sme aj skúsili nedeliť sa, zažili by sme len to, čo už pred 
nami zažil prorok, keď hovorí: „Pánovo slovo mi slúži na hanbu a 
výsmech celý deň!  9 I myslel som: "Nespomeniem si naň a 
nebudem viac hovoriť v jeho mene," ale v srdci mi bol sťa horiaci 
oheň, zovretý v mojich kostiach; namáhal som sa, aby som to 
vydržal, no nevládal som“ (Jer 20,8-9 SSV). 

Ak v nás nie je táto potreba a túžba evanjelizovať a deliť sa tak o 
radosť a krásu Božieho života, potom je to znak, že sami ešte Boží 
život založený na svätosti a dokonalosti nežijeme a cestou spásy 
nekráčame. A teda sami ešte len potrebujeme byť evanjelizovaní, 
uveriť a obrátiť sa. A dokazujeme tým, mimochodom, aj jej 
potrebu – veď sami sme sa ešte doteraz bez pomoci druhých 
nestali ani kresťanmi ani sa neobrátili k Božiemu Životu a k spáse! 

2) LÁSKA: Láska túži dať druhému všetko to, čo milujúci sám 
má. A v tomto úsilí nestrpí žiadne riziko. Napríklad rodič by si 
mohol povedať: Načo dieťa vychovávať? Veď aj bez mojej 
výchovy môže byť v živote šťastné a úspešné, nie? Ani do školy 
ho dávať nemusím, veď škole nie je nevyhnutnou podmienkou ani 
šťastia, ani úspechu, nie? Lenže rodič takto nemyslí. Rodič myslí 
úplne inak. Je mu jasné, že šance dieťaťa byť šťastné a úspešné 
budú omnoho vyššie, ak dostane kvalitnú výchovu a čo najlepšie 
vzdelanie. A preto pre neho zabezpečia jedno i druhé, najlepšie, 



ako dokážu! 

So spásou je to podobne. Na spásu sú potrebné objektívne pod-
mienky. Inými slovami – nazvime si to hoci na vonkajšej úrovni – 
naozaj platí, že aj Viking, ktorý ľudí zabíja, aj ľudožrút, ktorý ľudí 
je, aj Matka Tereza, ktorá ľudí zachraňuje, môžu byť spasení a 
zbožštení. Ale naplatí to už na rovine vnútornej, kde sa vyžaduje, 
aby jeden, druhý aj tretí konali to, čo konajú, z opravdivej lásky k 
dokonalosti a z opravdivej lásky k blížnemu. Takže napríklad 
Viking zabije svojho soka, lebo verí, že čestná smrť v boji je to 
najlepšie, čo mu môže preukázať, je to brána do rajskej Valhaly – a 
keby mu ju odoprel, tak by ho zneuctil, ponížil, ublížili by mu 
veľmi ťažko a možno by ho ako zbabelca aj na večné muky v 
Niflheime odsúdil. Ľudožrút takisto musí konať z presvedčenia, že 
zjedenie porazeného nepriateľa je tým najlepším spôsobom, ako ho 
uctiť a je to správne a čestné konanie a ak by to neurobil, zneuctil 
by seba, zneuctil by svojho protivníka i jeho rod a jeho príbuzen-
stvo a to im predsa nemôže urobiť! A rovnako Matka Tereza 
zachraňuje zomierajúcich, o ktorých už nikto ani nezavadí, pretože 
verí, že je to tak správne a usiluje sa konať najlepšie, ako dokáže – 
a súčasne je to pre ňu požiadavka lásky aj k tým najbiednejším.  

Tento vnútorný postoj lásky a túžby po dokonalosti ale nie je až tak 
samozrejmý. Je omnoho pravdepodobnejšie, že aj Viking, aj ľudo-
žrút budú konať skôr zo sebeckých dôvodov: pýcha, moc, sláva, 
korisť, či hoci aj len prežitie krutej zimy na úkor druhého. Takisto, 
ako je pravda, že je omnoho pravdepodobnejšie, že sa k ideálu 
lásky a svätosti dopracuje človek, ktorý pozná Boha a stretol 
Živého Krista a prijal vedome Dar Ducha Svätého, než človek, 
ktorý o týchto veciach ani netuší.  

Ak teda milujeme ľudí okolo nás tak ako ich miluje Boh – a 
teda žijeme aj po tejto stránke Jeho Život – potom cítime veľkú 
zodpovednosť za to, aby sme vynaložili všetky svoje sily na to, 
aby sme čo najviac ľuďom pomohli nielen počuť Evanjelium, 
ale aj skutočne spoznať Krista, Jeho lásku, zažiť Ho – a obrátiť 
sa! Nikdy by sme si nemohli nijako odpustiť, ak by sme v tomto 
úsilí nevynaložili všetky svoje sily, schopnosti a dôvtip, ktoré 
máme! Presne tak, ako to konštatuje Pavol, keď píše: „Lebo nás 
ženie Kristova láska, keď si uvedomíme, že ak jeden zomrel za 
všetkých, teda všetci zomreli.  15 A zomrel za všetkých, aby aj tí, čo 
žijú, už nežili pre seba, ale pre toho, ktorý za nich zomrel a vstal z 
mŕtvych“ (2 Kor 5,14-15 SSV). A ako v tom istom duchu píše aj 
dnes Baránkova Nevesta Cirkev: „Na všetkých laikov4 dolieha 
vznešená povinnosť pracovať na tom, aby sa spasiteľné úmysly 
Božie čím ďalej tým viac uskutočňovali všade na svete na všetkých 
ľuďoch všetkých čias“ (Lumen gentium 33). „Nestačí, aby kresťan-
ský ľud bol v nejakom národe prítomný a organizovaný, ani nestačí, 
aby konal len apoštolát dobrého príkladu. Ustanovený je tam nato, 
jestvuje tam za tým cieľom, aby svojim spoluobčanom nekresťanom 
zvestoval Krista slovom a skutkom a pomáhal im plne prijať Krista“ 
(Ad Gentes 16). „Všetci veriaci ako údy živého Krista, ku ktorému 
sa pričlenili a pripodobnili krstom, birmovkou a Eucharistiou, sú 
povinní spolupracovať na vývoji a vzraste jeho Tela, aby ho čím 
skôr priviedli k plnosti. Preto všetci synovia a dcéry Cirkvi majú 
mať živé vedomie vlastnej zodpovednosti voči svetu, pestovať v sebe 
naozaj katolíckeho ducha a zasvätiť svoje sily dielu šírenia evanje-
lia“ (Ad Gentes 36) 

Ak v nás nie je táto naliehavá zodpovednosť za druhých a za to, aby 
boli bezpečne a isto privedení k poznaniu a prijatiu Krista a teda k 
spáse, potom je to znak, že sami ešte Boží život založený na láske 
nežijeme a cestou spásy nekráčame. A teda sami ešte len potrebu-
jeme byť evanjelizovaní, uveriť a obrátiť sa. A dokazujeme tým 
zase aj jej potrebu – veď sami sme sa ešte doteraz bez pomoci 
druhých nestali ani kresťanmi ani sa neobrátili k Božiemu Životu a 

                                                           
4 = katolíkov, ktorí neprijali kňazské svätenie 

k spáse! 

3) STVORITEĽSTVO: Spomeňme ešte raz Tresmontantove 
slová o „radosti tří tvořících osob této svaté Jednoty“ Trojice. 
Vidíme Boha, ktorý dáva do pohybu gigantické dielo Stvorenia. 
Slovami Pierre Teilhard de Chardina v big-bangu započína dielo 
kozmogenézy. A potom, keď Vesmír je plný hviezd a planét, 
pokračuje Dielo na úplne novej rovine dielom biogenézy. A keď 
Zem (a možno aj iné svety) kypí a preteká životom, náhle sa Dielo 
posúva do ešte vyššej roviny antropogenézy. Objavuje sa človek, 
tvor, ktorý je obrazom Boha, slobodný a rozumný. A potom, 
potom začína to hlavné: Kristogenéza, dielo zbožštenia človeka v 
Kristovi. Rodí sa cieľ všetkých vecí, Nevesta Baránkova, Cirkev, 
ktorá je Nebeským Jeruzalemom, Božím Kráľovstvom, samým 
Telom Kristovým a teda Kristom. V nej sa završuje Boží závereč-
ný plán „zjednotiť v Kristovi ako v hlave všetko, čo je na nebi aj čo 
je na zemi“ (Ef 1,10 SSV). Všetko ostatné, celý obrovitý a úžas 
vzbudzujúci Vesmír, je len lešením, s pomocou ktorého vzniká 
toto posledné, toto hlavné, „nové nebo a nová zem“ (porov. Zjv 
21,1 SSV) – Cirkev, plná zbožštených ľudí, premenených v Boha 
v Kristovi.  

A vidíme Boha, ako na toto Dielo hľadí (povedané po ľudsky) s 
radostným vzrušením a hlbokým uspokojením a naplnením: „Boh 
videl všetko, čo urobil, a hľa, bolo to veľmi dobré“ (Gn 1,31 SSV). 

Ak žijeme Božím životom, potom aj my túžime „podílet se na 
jeho životě ve Trojici, na radosti tří tvořících osob“ (Claude 
Tresmontant). Aj naše srdce sa chveje radostným vzrušením z 
toho, že smieme mať podiel na stvorení niečoho, čoho veľkosť, 
vznešenosť a krása nezmerne presahuje veľkosť, vznešenosť a 
krásu samotného Vesmíru. Niečo, čo tu bude navždy žiariť v 
nesmrteľnej sláve Boha dávno po tom, čo Vesmír zhasne a zanik-
ne... Sme týmto Dielom uchvátení ako Boh – a ako Boh aj my 
sme ochotní dať do tohto Diela všetko, i vlastné telo a vlastnú 
krv, ako vyznáva už Pavol, keď píše: „Teraz sa radujem v 
utrpeniach pre vás a na vlastnom tele dopĺňam to, čo chýba 
Kristovmu utrpeniu pre jeho telo, ktorým je Cirkev“ (Kol 1,24 
SSV). A určite nemusíme spomínať, že popri spoločenstve Cirkvi, 
sile sviatostí, moci slova Božieho, spoločenskej angažovanosti sú 
apoštolát a evanjelizácia zásadnými nástrojmi tohto diela „zjedno-
tenia všetkých ľudí v Kristovi (= Cirkvi) ako v Hlave“. Preto nás 
ani neprekvapí, keď sama Cirkev hovorí o diele evanjelizácie a 
apoštolátu ako o najzásadnejšej zložke Božieho tvoriaceho tvori-
vého Života, ktorý žijeme: „Celá Cirkev je misionárska a dielo 
šírenia evanjelia je základnou povinnosťou ľudu Božieho“ (Ad 
Gentes 32). Tvorenie je podstatným znakom Nového Života – a 
apoštolát je jeho zásadným nástrojom. 

Ak v nás teda nie je táto skutočná vášeň pre apoštolát, ktorým 
všetkých privádzame a zjednocujeme v Kristovi, potom je to znak, 
že sami ešte Boží život, prejavujúci sa tvorením, nežijeme a cestou 
spásy nekráčame. A teda sami ešte len potrebujeme byť evanjeli-
zovaní, uveriť a obrátiť sa. A dokazujeme tým znova aj jej potrebu 
– veď sami sme sa ešte doteraz bez pomoci druhých nestali ani 
kresťanmi ani sa neobrátili k Božiemu Životu a k spáse! 

Čím je aj zodpovedaná otázka našej dnešnej úvahy: Áno, evanje-
lizácia a apoštolát sú potrebné. Ale ešte viac sú vášňou, potre-
bou, niečím, bez čoho nevieme a nedokážeme žiť, lebo sú 
podstatnou súčasťou Božieho Života, ktorý sme od Boha dostali. 
A nijako nemôžeme tento život žiť bez toho, aby sme evanjelizo-
vali svet! Aj preto naša misionárska horlivosť je dobrým indikáto-
rom nášho vlastného smerovania k spáse a zbožšteniu. A v tomto 
svetle aj lepšie chápeme Pavlovo volanie: „Ak hlásam evanjelium, 
nemám sa čím chváliť; to je moja povinnosť a beda mi, keby som 
evanjelium nehlásal“ (1 Kor 9,16 SSV)! 

Váš Inky 
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veľké výzva – e=mc2 Božieho Kráľovstva – Trojica – sme pozvaní – v praxi sa to prejaví... 

Katolícka Cirkev vo svojich dokumentoch hovorí, že katolíci majú 
„zasvätiť svoje sily dielu šírenia evanjelia“ (Ad gentes 36), pretože 
„dielo šírenia evanjelia je základnou povinnosťou ľudu Božieho“ 
(Ad gentes 32) a preto „nestačí, aby kresťanský ľud bol v nejakom 
národe prítomný a organizovaný, ani nestačí, aby konal len apošto-
lát dobrého príkladu. Ustanovený je tam nato, jestvuje tam za tým 
cieľom, aby svojim spoluobčanom nekresťanom zvestoval Krista 
slovom a skutkom a pomáhal im plne prijať Krista“ (Ad gentes 16). 
To sú veľmi, veľmi vážne, jasné a vo svojej podstate radikálne 
slová. A, buďme úprimní, aj všeobecne ignorované. Spýtajte sa 
desiatich katolíkov, čo je základnou povinnosťou kresťana – a 
stavím sa, že ani jeden nespomenie apoštolát, či evanjelizáciu. A ak 
sa ich spýtate, čomu by mali zasvätiť ako kresťania svoje sily, 
rovnako sa stavím, že apoštolát a evanjelizácia to nebudú! Napriek 
tomu – Božia Cirkev to s celou vážnosťou tvrdí. Prečo? 

Ak by sme v Písme hľadali nejakú analógiu Einsteinovej rovnice 
e=mc2 pre kresťanstvo a pre Božie Kráľovstvo, vážnym kandidá-
tom by mohla byť táto veta apoštola Pavla: „[Boh si] predsavzal ... 
zjednotiť v Kristovi ako v hlave všetko, čo je na nebi aj čo je na 
zemi“  (Ef 1,9-10 SSV). Čo to znamená? 

Na začiatku je Trojica. Trojjediný Boh.  

Povedané tak trochu po ľudsky: Boh – to je spoločenstvo osôb. 
Otec, Syn i Duch Svätý v tomto spoločenstve milujú jeden druhého 
krajnou láskou, v ktorej túžia po dokonalej jednote. V tejto jednote 
by ich nič nerozdeľovalo, namiesto toho by dokonale zdieľali 
všetko, čím ktorá osoba je. Všetko, čo patrí jednej, patrilo by 
všetkým a všetko, čo patrí všetkým, by patrilo každej jednej – tak, 
ako hovorí Ježiš Otcovi: „všetko, čo je moje, je tvoje, a čo je tvoje, 
je moje“ (Jn 17,10 SSV). Nie je to žiaden komunizmus, ani socia-
lizmus, ako sa snažia poniektorí nedouci hovoriť. Je to slobodné 
zdieľanie zvrchovaného bytia a vlastníctva, ak by sme to tak po 
ľudsky povedali. Vzájomné darovanie sa. A toto darovanie sa nie je 
založené na žiadnych pravidlách, zákonoch, organizačných poky-
noch, normách, smerniciach, či dokonca nejakom donucovaní. Je 
založené na láske, „ktorá je zväzkom dokonalosti“ (Kol 3,14 SSV).  

Výsledkom je jednota, o ktorej francúzsky filozof Rémi Brágue 
píše: „Pro odpověď na otázku, jakým způsobem je Bůh jeden, jsem 
se neobrátil na teologa, ale převzal jsem ji od „mystika" z 12. 
století, svatého Bernarda z Clairvaux. Ten tvrdí, že poutem Boží 
jednoty není nic jiného, než blíženská láska. ... svatý Bernard tvrdí, 
že jednotu tří Božských osob tvoří blíženská láska, ale přitom že 
tato jednota je ta nejsilnější a nejvíce „jedna" ze všech. ... Právě v 
tomto bodě se projevuje novost křesťanského pojetí lásky, které 
vysvětluje, proč křesťané vyznávají trojjediného Boha, a je obsaže-
no v jediné větě z Nového zákona — „Bůh je láska" (1J 4,16). ... 
Vlastnictví se u každé z osob neoddělitelně pojí s darováním. ... 
Láska pak působí, že Otec a Syn jsou jedno, a to ne tak, že by 
bránila Synu být jiný, ale protože mu dává být jiným, a tím darová-
ním je sám Otec. ... Trojice je právě způsob, jímž se uskutečňuje 
Boží jedinost. A tímto způsobem je blíženská láska. „Bůh je tak 
bytostně láska, že jednota, která je v jistém smyslu jeho definicí, je 
prostým důsledkem lásky."45 A protože tato jednota je jednotou 
blíženské lásky, proto je trojiční - vnitřní život Trojice, který záro-
veň spojuje i odlišuje, má v Bohu za jediný zákon sebe samu, a 
právě svobodným působením tohoto zákona se Bůh stává trojicí. 
Pro křesťany znamenají slova „Bůh je jeden" totéž jako „Bůh je 
láska". Podobně vlastně i všechna jména, která křesťané Bohu 

dávají, jsou jen synonyma pro vznešenost blíženské lásky.“ Krátko, 
stručne a výstižne: Boh je láska. Táto láska tvorí tak dokonalú 
jednotu Troch Osôb, že dohromady sú len Jeden Boh. A táto 
jednota spôsobuje, že Boh je „nekonečne ... sám v sebe blažený“ 
(KKC 1). Toto je onen „Boží Pokoj“ – stav dokonalosti a blaže-
nosti, v ktorej neexistuje žiaden konflikt, neexistuje nič, čo by 
mohlo byť akokoľvek vylepšené, zdokonalené, pridané, všetko 
dosahuje svoju maximálnu (čiže nekonečnú) dokonalosť a výsled-
kom je dokonalá Nehybnosť Dokonalosti a Blaženosti Boha. No, 
možno je to ťažko predstaviteľné... ale občas, keď sa v modlitbe a 
v mlčaní ponoríme do Božej Prítomnosti, tak o niečo z toho 
zavadíme. A v tej chvíli ochutnávame niečo z povahy a blaženosti 
tejto Nehybnosti Lásky Boha. Tak, ako to zaznieva zo slov bl. 
Alžbety od Najsvätejšej Trojice: „O môj Bože, Trojica, ktorej sa 
klaniam, pomôž mi celkom zabudnúť na seba, aby som spočinula v 
tebe nehybná a pokojná, akoby moja duša bola už vo večnosti. 
Nech už nič nie je schopné narušiť môj pokoj ani ma vyviesť z 
teba, o môj Nemeniteľný, ale nech ma každý okamih unáša ďalej 
do hĺbky tvojho tajomstva! Upokoj moju dušu. Urob z nej svoje 
nebo, svoj obľúbený príbytok a miesto svojho odpočinku. Nech ťa 
tam nikdy nenechám samého, ale nech som tam úplne celá, úplne 
bdelá vo svojej viere, celá v adorácii, úplne odovzdaná tvojmu 
stvoriteľskému pôsobeniu.“  

Boh sa však nakoniec predsa len „rozhýbal“... Dôvod? „Stvoril 
človeka, aby mu dal účasť na svojom blaženom živote“ (KKC 1). 
Na čom mu to chce dať účasť? Práve na tejto dokonalej Láske, 
ktorá tvorí dokonalú Jednotu a je príčinou a zdrojom dokonalej 
Blaženosti Boha. Takže – znova povedané po ľudsky – túžba 
Boha po dokonalej Jednote, ktorú následne tvorí a žije sám v sebe, 
sa teraz rozprestiera na všetkých ľudí, aby tak všetci ľudia mali 
účasť na tejto Jednote Boha skrze Božiu Lásku, ktorou milujeme 
Boha „celým svojím srdcom, celou svojou dušou a celou svojou 
mysľou“ (Mt 22,37 SSV) a medzi sebou sa milujeme tak, ako On 
miluje nás (Jn 15,12).  

Presne o tomto hovorí Pavol: „[Boh si] predsavzal ... zjednotiť v 
Kristovi ako v hlave všetko, čo je na nebi aj čo je na zemi“  (Ef 
1,9-10 SSV). „Skrze neho máme ... v jednom Duchu prístup k 
Otcovi“ (Ef 2,18 SSV) – a teda skrze Neho, s Ním a v Ňom (ako 
to denne opakuje katolícka liturgia) sa završuje a uskutočňuje Boží 
plán, „posledný cieľ celého Božieho poriadku spásy“ (KKC 260): 
„aby stvorenia vstúpili do dokonalej jednoty Najsvätejšej Trojice“ 
(KKC 260).  

Teraz si predstavme, že sme toto pozvanie prijali. 

 Je tu teda Boh, ktorý žije dokonalú jednotu lásky sám v sebe a 
stvoril človeka, aby ho pozval do tejto dokonalej jednoty lásky a 
aby s ním zdieľal svoj život, založený na dokonalej jednote lásky. 
Aby teda bol Jeden nielen sám v sebe – v Trojici – ale aby bol 
Jeden so všetkými ľuďmi, ktorých stvoril, aby ich všetkých 
pritiahol k sebe a aby sa tak všetci v Ňom stali s Ním Jeden – 
mocou tej jednej jedinej dokonalej Lásky, ktorou Boh miluje a ku 
ktorej volá, aby sme ňou milovali aj my jeden druhého: „Aby ste 
sa milovali navzájom, ako som ja miloval vás“ (Jn 15,12 SSV).  

 Ak teda vstupujeme do tejto Jednoty Trojice, tak to znamená, 
že v láske sa úplne darujeme Bohu (ako sa On daroval nám). S 
Bohom potom – v úplnej Jednote s Ním – darujeme samých seba 
aj ostatným ľuďom, aby sme aj s nimi vytvorili rovnakú jednotu a 
aby sme tak mohli všetci byť Jeden v Bohu. Tak, ako sa za to 



modlil Ježiš pred svojou smrťou: „aby boli jedno, ako sme my jedno 
-  23 ja v nich a ty vo mne. Nech sú tak dokonale jedno, aby svet 
spoznal, že si ma ty poslal a že ich miluješ tak, ako miluješ mňa“ 
(Jn 17,22-23 SSV).  

To ale potom nevyhnutne znamená, že v sebe nosíme tú istú 
spaľujúcu túžbu, „aby všetci boli jedno“ (Jn 17,21 SSV). Celým 
srdcom aj my túžime, aby bolo všetko v láske zjednotené v 
Kristovi. Ak teda sme v Bohu, ak teda sme prijali Božieho 
Ducha a prijali sme Boží Život a vstúpili sme už tu, na zemi, do 
života lásky a jednoty Trojice1 – potom v nás nevyhnutne a 
neoddeliteľne musí byť aj táto Božia túžba, ktorá preniká celý 
náš život, všetko naše konanie, naše myslenie,... presne tak, ako 
u Boha!  

Ak by to tak nebolo – bolo by to znamením, že ešte v Bohu nie sme 
a ani Boh ešte nie je v nás. Veď „nepriateľstvá, sváry, žiarlivosť, 
hnevy, zvady, rozbroje, rozkoly,  21 závisť“ (Gal 5,20-21 SSV) a 
každá nejednota je od Diabla, nie od Boha. On je dia-bolos, rozde-
ľovač, opak Boha. Ak by sme teda netúžili celým srdcom, celým 
bytím – tak, ako Boh! – po tejto jednote všetkých v Bohu, potom by 
to bol znak, že kresťanmi ani katolíkmi2 nie sme. A ak by sme tak 
napriek tomu nazývali, bolo by to len priehľadné pokrytectvo, 
ktorým by sme na prvom mieste „klamali samých seba“ (porov. Jak 
1,22).  

V okamihu, keď si toto uvedomujeme, je zvyšok už detsky jedno-
duchý: 

 Ako sa dá docieliť táto jednota? Nie azda len a jedine 
dielom apoštolátu, ktorý nie je len nejakým povrchným napomí-
naním, či prostým „ohlasovaním“, ale omnoho sofistikovanejším 
procesom, v ktorom je našou úlohou „vynasnažovať sa, aby božské 
posolstvo spásy všetci ľudia na celom svete spoznali a prijali“ (c. 
225 §1 CIC) a aby sa tak „spasiteľné úmysly Božie čím ďalej tým 
viac uskutočňovali všade na svete na všetkých ľuďoch všetkých 
čias“ (Lumen gentium 33)? Inak to veru nejde!  

 Ak teda po tejto jednote naozaj túžime, oddane, hlboko, celým 
bytím, tak ako Boh, lebo už sa stávame takí ako Boh – potom sa to 
nutne prejaví tým, že apoštolát sa stane našou hlavnou srdcovou 
záležitosťou. Tak, ako u Boha, aj u nás bude našou hlavnou život-
nou túžbou to, aby všetci ľudia boli vierou zjednotení v Kristovi a v 
láske skrze Krista zjednotení v Bohu s Bohom a teda spasení! Bude 
pre nás len samozrejmé, že všetko, čo máme – naše sily, čas, 
nadanie, peniaze, prostriedky, postavenie,... – zasvätíme tomuto 
dielu apoštolátu, čiže dielu zjednotenia všetkých v Kristovi! Ako 
inak by sme aj mohli? Veď je to naša najväčšia životná túžba: svet, 
premenený na Božie Kráľovstvo, v ktorom namiesto pýchy a 
sebectva medzi všetkými vládne láska a namiesto ľahostajnosti a 
nepriateľstva blaženosť dokonalej jednoty! O tom snívame v noci, 
o tom uvažujeme vo dne, do tohto konceptu a vízie sme zamilovaní, 
na nej celým srdcom a bez ohľadu na všetko ostatné spoločne v 
Cirkvi a s Cirkvou pracujeme! Ak by sme tak nekonali – potom by 
sme len samých seba usvedčili z toho, že v skutočnosti ešte ani 
sami sme Boží Život neprijali a teda ešte ani nežijeme v žiadnej 
jednote s Bohom. Stále ostávame stratení, zatratení, synovia a dcéry 
nie Boha, lež stále iba sveta... 

Existuje teda jasné a nerozdeliteľné spojenie medzi spásou a 
apoštolátom. Ak sme prijali spásu – a teda Boží model života – 
potom je apoštolát zmyslom a náplňou celého nášho života a všetko 

                                                           
1 „Ale už teraz sme povolaní na to, aby v nás prebývala Najsvätejšia Trojica“ (KKC 
260) 
2 „Cirkev nie je katolícka, pretože je v prítomnosti rozšírená po celom povrchu zeme 
a má veľké množstvo príslušníkov. Bola katolícka už v to ráno na Turice, keď sa 
všetci jej členovia zmestili do jednej malej miestnosti. Podľa etymológie slova 
„katolícka“ tvorí zo všetkých, ktorých zhromažďuje, jeden celok. “ (Henri de Lubac, 
teológ, 20. st.) 

ostatné mu slúži a je mu plne podriadené. A naopak – ak v nás nie 
je táto oddanosť dielu apoštolátu, potom je to neklamný a spoľah-
livý znak toho, že sme ešte Božiu spásu neprijali a do Božieho 
kráľovstva – Cirkvi – sme ešte nevstúpili. Tak, ako to hovorí 
Katechizmus, že „nespasí sa, hoci je začlenený do Cirkvi, kto 
nezotrvá v láske, lebo zostáva síce v lone Cirkvi ,telom‘, ale nie 
,srdcom‘.“ (KKC 837). Pretože ak v nás nie je túžba po jednote 
lásky všetkých v Bohu ako cieli, ak v nás nie je zanietenosť pre 
dielo apoštolátu a budovania Kráľovstva ako nevyhnutného a 
jediného nástroja na dosiahnutie tohto cieľa – tak potom v nás 
žiadna láska nie je, iba ľahostajnosť, pýcha a sebectvo sveta. Ale 
bez lásky neexistuje žiadna jednota s Bohom, žiadne Nebo, nič. 
Môžeme teda „telom“ zotrvávať v Cirkvi3 – ale v skutočnosti v nej 
nie sme. Cirkev sa spasí, ale my ostaneme zatratení bez nej a 
mimo nej, pretože sme sa nikdy nestali jej skutočnou súčasťou! 

Preto teda tie vážne slová Cirkvi o apoštoláte. Pretože spása sa 
nevyhnutne prejavuje zasvätením všetkých svojich síl dielu 
apoštolátu. A kde nie je tento postoj, tam ešte nie je ani Božia 
láska, ani Božia spása.  

Amen! 

Váš Inky 

 

ZHRNUTIE: 

 Túžba po dokonalej jednote lásky všetkých je podstatou Boha. 

 Boh stvoril človek s jedinou túžbou, aby aj človek vstúpil do 
tejto dokonalej jednoty lásky Boha-Trojice. 

 Byť spasený potom znamená aj naozaj vstúpiť do tejto jednoty 
lásky Trojice. 

 To znamená aj z našej strany milovať rovnakou láskou, túžia-
cou po rovnakej jednote všetkých. 

 Ak je tak, potom naozaj aj sami túžime, aby všetci ľudia 
všetkých čias a všetkých národov boli v láske zjednotení s nami v 
Bohu a s Bohom. 

 Ak je tak, potom na tom aj celým srdcom pracujeme. 

 A pretože jediným nástrojom, ako to uskutočniť, je komplexný 
apoštolát, tak bez váhania zasväcujeme svoje sily dielu apoštolátu 
a vkladáme doň úplne všetko: čas, prostriedky, schopnosti, ener-
giu,... – pretože nám na tom bytostne záleží. 

 Ak tak nekonáme, je to neklamný znak, že sme ešte do jednoty 
lásky Boha nevstúpili – a teda sami sme ešte dar spásy neprijali. 

                                                           
3 známe „do kostola chodím, modliť sa modlím, sviatosti mám všetky na poriadku, 
Bibliu čítam, na stretká tiež chodím, v piatok sa postím, do zvončeka prispie-
vam,...“ atď. 
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